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Stalo se již tak trochu tradicí, že Listí otevíráme společně. O tom, že další 
číslo magazínu Asociace společenské odpovědnosti je plné zajímavých článků  
ze světa společenské odpovědnosti a udržitelnosti, není pochyb. Tvoříte ho 
totiž vy, naši členové. Společně s námi tak v Česku šíříte důležité poslání,  
že má smysl chovat se odpovědně, otevírat v dnešní napjaté společnosti té-
mata s dopadem a stát si za principy udržitelného podnikání. Asociaci jsem  
založila na mateřské dovolené v roce 2013 a dlouho se o ni starala sama.  
Se všemi členy jsem byla v osobním kontaktu. Pamatuji si i na dotaz jednoho  
z našich členů, když jeho společnost zvažovala vstup do platformy – ptal se,  
co bude s Asociací, pokud se mi něco stane.

Pragmatické, nebo možná sarkastické, ale tehdy vlastně docela pravdivé.  
Jak však téma společenské odpovědnosti a udržitelnosti ve společnosti  
sílilo, sílila i platforma Asociace a s ní pomalu rostl náš tým. A já jsem pyšná na 
to, že vám ho mohu v dnešním úvodníku celý představit. Přestože se navenek 
může zdát, že za Asociací, která se stará o více než 260 členů (stav ke konci 
roku 2018) a zastřešuje tolik zajímavých projektů, stojí velký aparát, není tomu 
tak. Za vším stojí tyhle tři úžasné ženy, a já bych jim, včetně Markéty, která  
v Asociaci koncem roku skončila a vydala se na novou profesní dráhu,  
chtěla z celého srdce poděkovat za to, že se na cestu měnit svět k lepšímu  
vydaly se mnou. Jsme dobrá parta, i když, pravda, genderově velice nevyvážená.  
A já jsem vděčná za to, že se mám na koho spolehnout a že jsou všichni naši 
členové v těch nejlepších rukou.

Lucie Mádlová
zakladatelka a výkonná ředitelka 

Asociace společenské odpovědnosti

ÚVODNÍ SLOVO

Julie Borovcová

péče o členy a projekty

Julie ztělesňuje vstupní bránu Asociace  

pro nové členy a zároveň pečuje  

o ty stávající. Komunikuje jednotlivým 

organizacím aktuální program spo-

lečných událostí a připravuje pravidel-

né členské akce. Vytváří nové projekty  

a vše dokáže vyladit tak, aby byli všichni 

ve správnou chvíli na správném místě.

borovcova@a-csr.cz

Karolína Tesárek 

content a sociální sítě

Karolína poskytuje členům Asociace 

prostor na webových stránkách a soci-

álních sítích. Stará se o publicitu vašich 

konkrétních projektů, uveřejňuje člen-

ské příspěvky a na společných akcích  

natáčí videa pro online platformy.  

Sleduje trendy na sociálních sítích 

a dokáže vám poradit v online marketingu.

tesarek@a-csr.cz

Magdaléna Martinková 

PR a komunikace

Magdaléna je v každodenním spojení  

s novináři. Dává jim vědět o projektech 

Asociace i o významných událostech členů. 

Píše vám kvůli citacím do tiskových zpráv  

a může s vámi domlouvat natáčení rozho-

vorů nebo publikování článků. Stará se o to, 

aby veřejnost věděla o práci Asociace spo-

lečenské odpovědnosti a o jejích úspěších.

martinkova@a-csr.cz
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V srpnu jsme pro vás  
připravovali nový katalog 
odpovědných dárků, díky 
kterému můžete získat  
nepřeberně tipů a nápadů  
na reklamní dárky  
k Vánocům pro vaše blíz-
ké. V katalogu naleznete 
nabídku produktů i služeb 
od Biopekárny Zemanka, 
IKEA, Portus Praha, JRK 
Česká republika, Klubu 
nemocných cystickou  
fibrózou, Tchiba, Lékařů 

V netradičním prázdnino-
vém termínu 28. 8. dorazilo  
do moderního cowor-
kingového centra Opero  
v samém historickém  
centru Prahy na pravi-
delné setkání na 90 členů  
Asociace společenské  
odpovědnosti.

Účastníky snídaně, která 
se konala ve spolupráci  
s Green Cat, přivítala  
v prostorách Opero Julie 
Borovcová z Asociace spo-
lečenské odpovědnos-
ti. Na úvod představila 
téma snídaně a současně  
s ním letošní novinku:  
katalog společensky  
odpovědných dárků.  
V něm mohou všichni  
načerpat inspiraci nejen  

bez hranic, Balance Clubu 
Brumlovka a dalších členů 
Asociace společenské  
odpovědnosti.

Děkujeme grafickému  
studiu LaceUp za grafické  
zpracování a Tiskárně  
Broumov za odpovědný tisk. 
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pro firemní a vánoční  
překvapení. 

V další části postup-
ně představili ve sviž-
ném sledu své katalogové 
produkty zástupci deseti  
organizací – Charita Česká 
republika, Nadační fond 
pro podporu zaměstnává-
ní osob se zdravotním po-
stižením, RESPIRO, Fair 
& Bio, Chytré kaše JAPŮ,  
MAAPPI, Elpida, KOKOZA, 
Vinné sklepy Kutná Hora  
a Tichý svět. Druhá část 
dopoledne proběhla v režii 
reklamní agentury Green 
Cat, která se zaměřuje na 
chytré a šetrné postupy  
v propagaci. 

Po skončení oficiální části 
snídaně si zájemci mohli 
pod dohledem zkušených 
majitelů Papírny ozdobit  
ručně vyráběné sešity.  
Lahodnou snídani tento-
krát připravily neslyšící 
pekařky z Tiché cukrárny. 
Fairtradovou kávu od Fair 
& Bio pražírny si účastní-
ci mohli vychutnat z bam-
busových hrníčků, které  
v rámci boje proti  
používání jednorázového  
nádobí dodalo Ministerstvo  
životního prostředí.

Mír, spravedlnost a silné 
instituce jako stěžejní 
témata semináře na téma 
SDG 16. Přes 50 účastníků 
dorazilo v úterý 18. září 
do budovy současného 
umění DOX.

Všichni účastníci workshopu 
mohli ochutnat občerstvení 
i čerstvou kávu od Tiché 
cukrárny. Workshop se konal 
za podpory partnerů Proti-
korupční akademie, kterými 
jsou společnosti Alza.cz  
a Kofola ČeskoSlovensko.
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V PRA XI – JEDINEČNÝ 

W O R K S H O P  

S  N Á Z V E M  

T R A N S PA R E N T N Í 

F I R M Y  A  I N S T I T U C E

Asociace společenské 
odpovědnosti uspořáda-
la v pondělí 17. září 2018 
na Ministerstvu zahranič-
ních věcí ČR kulatý stůl  
k Cenám SDGs 2018 pro 
zástupce firem a nevlád-
ních organizací, jejichž 
projekty uspěly v letošním  
ročníku Cen SDGs.

Akci zahájil náměstek  
ministra zahraničních 
věcí České republiky Mar-
tin Tlapa. Na něj navá-
zal se svou inspirativní 
řečí choreograf, kreativní 
producent, umělec a SDG 
ambasador Yemi A. D., 
který se ve svém příspěv-
ku zaměřil na důležitost 
SDGs a udržitelnosti. Poté 
hosty přivítala také Lucie 
Mádlová, ředitelka Aso-
ciace společenské odpo-
vědnosti, která je hlavním 

organizátorem projektu 
Ceny SDGs. Prezentovala  
brožuru k Cenám SDGs 
2018, která shrnuje letoš-
ní ročník a představuje  
vítěze, finalisty i semi-
finalisty formou příkla-
dů dobré praxe. Mode-
race následné diskuze  
s účastníky kulatého 

Ú Č A S T N Í C I  C E N 
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D I S K U T O VA L I 

U  K U L AT É H O  S T O L U 

N A  M I N I S T E R S T V U 

Z A H R A N I Č N Í C H 

V Ě C Í

Během setkání mohli 
všichni nahlédnout do pra-
videl Protikorupční akade-
mie Nadačního fondu proti 
korupci. Workshop proběhl 
ve spolupráci s Asociací 
společenské odpověd-
nosti a Vysokou školou 
ekonomie a managemen-
tu. Po úvodních slovech 
Lucie Mádlové, ředitele 
Nadačního fondu proti ko-
rupci Karla Škáchy a rek-
tora VŠEM Milana Žáka se 
hlavního slova ujal první z 
řečníků, a to investigativní 
novinář Jaroslav Spurný. 

Otázce silných institucí 
se pak věnoval Ondřej 
Závodský, úspěšný ozna-
movatel korupce, tzv. 
whistleblower, a bývalý 
náměstek na Minister-
stvu financí ČR. Jako třetí 
v pořadí promluvil ředitel 
Nadačního fondu proti 
korupci Karel Škácha. Na 
potřebu transparentních 
firem s jasným a průhled-
ným fungováním apeloval 
v závěrečné části semi-
náře i Libor Winkler z RSJ 
Investments. 

stolu se ujala Kateřina  
Fialková, ředitelka od-
boru mnohostranných 
ekonomických vztahů  
Ministerstva zahraničních 
věcí ČR.

Kulatý stůl organizovaly  
Asociace společenské  
odpovědnosti a Minis-

terstvo zahraničních věcí 
ČR. Ministerstvo zahra-
ničí je také partnerem 
Cen SDGs, které se ko-
nají od roku 2017 a jsou 
jimi oceňovány firmy,  
nevládní organizace  
a veřejné instituce za to, 
že svou činností přispíva-
jí k naplňování SDGs.
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Během posledního zářijo-
vého týdne se současně 
se zasedáním Valného 
shromáždění OSN v New 
Yorku konalo také více 
než 30 doprovodných 
akcí na podporu Cílů udr-
žitelného rozvoje OSN. 
Asociace společenské 
odpovědnosti byla u toho 
společně s naším SDG  
ambasadorem Yemim A. D.

Zástupci Organizace spo-
jených národů, byznysu, 
politické a veřejné sféry 
z celého světa se shro-
máždili v New Yorku, aby 
zvýšili povědomí o Cílech 
udržitelného rozvoje 
(SDG), známých také jako 
globální cíle.

Mezi zakládající partnery 
Global Goals Week patří 
Project Everyone, Rozvo-
jový program Spojených 
národů (UNDP) a Nadace 
OSN. Vedle významných 

setkání OSN tento týden 
také představoval nové 
události, jako např. prv-
ní ročník vzdělávacího 
summitu WISE, tradiční 
významné setkání Goal-
keepers, které organizuje 
Nadace Billa a Melindy 
Gatesových, finále fot-
balového turnaje Global 
Goals World Cup nebo 
hudební festival Global 
Citizen v Central Parku, 
kterého se zúčastnilo 
přes 60 000 lidí. 

Lucie Mádlová s Yemim 
A. D., choreografem, kre-
ativním producentem, 
umělcem a SDG ambasa-
dorem oficiálně zapsali 
fotbalový turnaj za globál-
ní cíle Global Goals World 
Cup pro rok 2019 v Česku. 
Původem dánská iniciati-
va nese myšlenku vytvořit 
sportovní událost, která 
bude inspirovat amatér-
ské sportovce, aby se 
stali šampiony sedmnácti 
Cílů udržitelného rozvoje 
OSN a šířili povědomí  
o SDGs díky sportu a žen-
ské emancipaci (jedná  
se o ženský fotbal). 

V  N E W  YO R K U  

P R O B Ě H L  G LO B A L 

G OA L S  W E E K ,  

T ÝDEN NA P O DP O RU 

G LO B Á L N Í C H  C Í LŮ

Na kulatém stolu k Cenám  
SDGs, který jsme pořádali  
v prostorech Ministerstva 
zahraničních věcí ČR, 
jsme představili brožuru  
k Cenám SDGs, která  
shrnuje celý letošní ročník.

V brožuře k Cenám SDGs 
2018 naleznete souhrn  
celého projektu, předsta-
vení kampaně k letošnímu 
ročníku s Poslední večeří,  
kterou nafotila Pavlína 
Saudková v Sacre Coe-
ur v Praze a kterou doma-
loval Jan Saudek, nebo  
reportáž ze slavnostního 

předávání, které proběhlo  
12. června 2018 v Černín-
ském paláci v Praze.

Hlavním cílem brožury je 
představení úspěšných 
projektů, které v Česku 
pomáhají naplňovat Cíle 
udržitelného rozvoje OSN. 
Prezentuje vítěze šesti  
kategorií (Byznys, Veřejná  
sféra, Cena pro mladé 
leadery do 30 let, Repor-
ting podle SDGs, Cena 
České rozvojové agentury  
a Cena odborné poroty),  
finalisty i semifinalisty  
formou příkladů dobré  
praxe. Na představení  
přihlášených projektů  
navazují pokroky v SDGs  
a výzkum agentury  
Ipsos z července 2018, 
který měl za cíl zkoumat, 
jaké je povědomí o SDGs  
v Česku.

V Y DA L I  J S M E  

B R OŽU R U  K  C E N Á M 

S D G S  2018

Na 150 členů Asociace 
společenské odpověd-
nosti a příznivců Giving 
Tuesday dorazilo 2. října 
na akci s názvem Nové 
technologie a inovace  
v dárcovství.

Akce se konala v proskle-
ném prostoru respiria  
Českého institutu in-
formatiky, robotiky a ky-
bernetiky (CIIRC) ČVUT  
v Praze, a to ve spolupráci  
s Nadací Vodafone, 
která byla partnerem 
akce. Jak mohou nové 
technologie a inova-
ce pomoci v dárcovství?  
Otázka, kterou hned  
v úvodu položila hostům 
ředitelka a zakladatelka 
Asociace společenské od-
povědnosti Lucie Mádlová.  
Se svou keynote speech 
vystoupil první ze zahra-
ničních hostů – zakladatel 
největšího celosvětového 
svátku dárcovství Giving 
Tuesday, Henry Timms. 

Následovala panelová  
diskuze o budoucnosti  
dárcovství, kterou mo-
derovala ambasadorka  
Giving Tuesday v Česku, 

Podzimní snídaně 15. října 
otevřela téma, o které 
je ve společnosti velký 
zájem – a to PR v kombi-
naci s komunikací dobra. 
Partnerem akce byla 
společnost Google Česká 
republika, v jejíchž prosto-
rech se snídaně konala.

Na pravidelné setkání  
dorazilo na 60 členů 
Asociace společenské  
odpovědnosti. Po přivítání  
a úvodním slovu ředitelky 
a zakladatelky Asociace 
společenské odpověd-
nosti Lucie Mádlové před-
stavil svůj přístup ke spo-
lečenské odpovědnosti 
a vizi komunikace dobra 
společnosti Google Česká 

spisovatelka a zaklada-
telka Nadačního fondu 
Be Charity Bára Nesvad-
bová. O vlastních zkuše-
nostech s motivováním 
zaměstnanců k dobrovol-
nictví nebo o osobních 
cestách k různým formám 
dárcovství debatovali in-
vestorka a majitelka Alba-
tros Media Silke Horáko-
vá, prezident Zátiší Group 
Sanjiv Suri a podnikatel  
a filantrop Jan Školník.

V odpolední části pokra-
čoval prezentací projektů 
Instant Network a Škola 
v kufru druhý zahraniční  
host dne – Oisin Walton  
z globální Nadace Voda-
fone. Poté čekaly účast-
níky tři workshopy. První 
se zaměřil na projekt 
Škola v kufru od zástupců  
Nadace Vodafone. Druhý 
workshop od Hestia před-
stavil praktické trendy ve 
firemním dobrovolnictví. 
Třetí skupina zamířila na 
workshop Asociace spo-
lečenské odpovědnosti  
a Darujme.cz, který se  
zaměřil na data o dárcích.

republika ředitel marke-
tingu pro střední a vý-
chodní Evropu Petr Šmíd. 
Zdůraznil, že by se firma 
ve svých CSR aktivitách 
měla orientovat na obor, 
který je jí v podnikání 
nejbližší. Google se tak v 
rámci svých CSR projektů 
zaměřuje na oblast tech-
nologií. „Pro neziskové 
organizace jsme vyvinuli 
systém Google Ad Grants, 
který mohou využít k on-
line inzerci. Na školeních 
jim zároveň radíme, jak 
nejlépe s programem pra-
covat,“ dodal Petr Šmíd.

S heslem Do Good & Sell 
Good pak pokračovali 
David Brada a Carl Wright 
z komunikační agentury 
Cream Prague. Konkrétní 
úspěšnou kampaní dobra 
navázala Denisa Ratajo-
vá z Domova Sue Ryder.  
O další tip na efektivní 
propagaci dobra se přišla 
podělit Martina Kafková 
z M-ocean. Snídani svým 
příspěvkem uzavírala 
influencerka a travel blo-
gerka Veronika Šubrtová 
(Weef’s World). 

Ř Í J E N  2 0 1 8 
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Rozšiřování povědomí  
o Cílech udržitelného roz-
voje, různorodé strategie 
neziskových organizací 
nebo prezentace vítěz-
ných projektů oceněných 
Cenami SDGs.

To bylo tématem společné  
schůzky Českého fóra 
pro rozvojovou spolu-
práci (FoRS) s Asociací 
společenské odpověd-
nosti ve čtvrtek 18. října  
v Impact Hub Praha. 
Zástupci neziskových  
organizací z Česka, 
Velké Británie, Estonska, 
Slovinska, Maďarska,  
Polska a Slovenska se 
přijeli na společné jed-
nání inspirovat, jak co 
nejlépe ve svých obo-
rech naplňovat Cíle 
udržitelného rozvoje. 
Výkonná ředitelka a za-
kladatelka Asociace spo-
lečenské odpovědnosti 
Lucie Mádlová před-
stavila vizi platformy  
společenské odpověd-
nosti a její hlavní cíle. 
Stěžejnímu projektu  
Asociace – Cenám SDGs 
– se podrobněji věnovala 

Karolína Tesárek. Zamě-
řila se na jednotlivé části 
letošního i loňského pro-
jektu Cen SDGs. Kromě 
vysvětlení každé z oce-
ňovaných kategorií také 
podrobně popsala jed-
notlivé fáze komunikační 
kampaně.

Vítězný projekt Ceny 
České rozvojové agentu-
ry v rámci Cen SDGs 2018 
přišla představit Lud-
mila Böhmová z nezis-
kové organizace SIRIRI  
a další úspěšný projekt 
Cen SDGs prezentovala 
Tereza Dohnalová z MIWA 
(Minimum Waste). 

V druhé části dopoledne 
následovala široká deba-
ta – mimo jiné o možném 
budoucím propojení států 
V4 (Visegrádské čtyřky)  
v agendě Cen SDGs,  
o propojování nezisko-
vých organizací a byznysu  
s cílem naplňování Cílů 
udržitelného rozvoje 
nebo o cestách získávání  
finančních prostředků  
na konkrétní projekty. 
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GIVING TUESDAY 
Š T Ě D Ř E J Š Í  N E Ž  Š T Ě D R Ý  D E N !  G I V I N G  T U E S D AY  2 0 1 8

R E P O R TÁ Ž

V  Ú T E R Ý  2 7.  L I S T O P A D U  O S L A V I L  C E LÝ  S V Ě T 

N E J Š T Ě D Ř E J Š Í  D E N  V  R O C E  –  D E N  D Á R C O V S T V Í  

A  D O B R Ý C H  S K U T K Ů  G I V I N G  T U E S D AY  P Ř E K O -

N A L  D O S A V A D N Í  F I L A N T R O P I C K É  R E K O R D Y. 

L I D É  Z  V Í C E  N E Ž  1 5 0  Z E M Í  S V Ě TA  S E  S P O J I L I ,  

A B Y  V R ÁT I L I  S P O L E Č N O S T I  N Ě C O  Z P ÁT K Y. 

V Česku se na dobročinné a charitativní  
projekty podařilo vybrat 31 921 758 Kč. Do Giving  
Tuesday se zaregistrovalo 249 dárcovských 
výzev, tedy o 79 více než loni. Nejčastěji jed-
notlivé charitativní projekty vyzývaly k pomoci  
dětem, hendikepovaným nebo opuštěným  
zvířatům. Oproti loňskému ročníku se do Giving 
Tuesday letos zapojilo více firem. Filantropic-
ké rekordy padaly po celém světě – v USA lidé  
darovali online více než 380 milionů dolarů,  
průměrná výše daru byla 105,55 dolaru.

„Chtěli jsme překonat loňská čísla, kdy se na 
dobročinnost podařilo vybrat přes 7,5 milionu  
korun. K obrovskému překvapení a potěšení  
všech se tento rok v rámci Giving Tuesday  
darovalo více než 31 milionů korun, což je  
oproti předešlému roku čtyřnásobek,“ uvedla 
Lucie Mádlová, zakladatelka a výkonná ředitelka  
Asociace společenské odpovědnosti,  
která světový svátek dárcovství Giving  
Tuesday zastřešuje v Česku.

Zdroj: sociální sítě #GivingTuesdayCZ
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Den dárcovství pod označením 
#GivingTuesdayCZ měl na soci-
álních sítích dosah 8 450 670. 
Ze všech přihlášených výzev na 
stránkách www.giving-tuesday.cz 
bylo 174 (70 %) projektů od nezis-
kových organizací, 44 (18 %) dár-
covských akcí zaregistrovaly firmy  
a 31 (12 %) z celkového počtu výzev 
tvořily události jednotlivců. Novin-
kou letošního ročníku byla pod-
půrná kampaň na sociálních sítích  
s názvem #MyGivingStory, ve které 
lidé sdíleli své osobní příběhy dár-
covství. 

Nejštědřejší veřejnou sbírkou  
letošního ročníku Giving Tuesday  
v Česku se stala benefiční akce při 
tanečním večeru StarDance pro 
Centrum Paraple. Za jediný večer 
lidé na konto pro pomoc lidem na 
vozíčku poslali 15 019 476 Kč. Vedle 
veřejných sbírek probíhaly i ty  
zaměstnanecké – nejvyšší sumu 
vybrali zaměstnanci Skupiny ČEZ. 
Částku ještě znásobila Nadace 
ČEZ, a to na celkových 4 925 684 
Kč. Finance putují k 79 lidem, kteří 
se ocitli v těžké životní situaci.

Partnerem Giving Tuesday v Česku 
byly Velvyslanectví USA v Praze 
a nakladatelský dům Albatros 
Media. Ten se kromě vlastní za-
městnanecké sbírky, ve které roz-

dělil milion korun mezi tři vybra-
né charitativní projekty, do dne 
dárcovství již tradičně zapojil  
s výzvou #GivingBooksWeek. „Roz-
hodli jsme se spojit myšlenku da-
rování s láskou ke čtení a umož-
nit lidem věnovat knihy těm, kdo to 
potřebují a oceňují nejvíce. Zkrátka 
darovat radost ze čtení. Nedílnou 
součástí kampaně byly pro nás  
i letos granty, které mohli naši  
zaměstnanci navrhovat pro  
sociální organizace, do jejichž ak-
tivit sami přispívají,“ uvádí inves-
torka a spolumajitelka nakladatel-
ského domu Albatros Media Silke 
Horáková.

Vůbec poprvé se na den dobrých 
skutků rozzářila v barvách Giving 
Tuesday pražská Petřínská roz-
hledna – stejně jako se v minulos-
ti na svátek dárcovství rozsvítila 
Empire State Building v americ-
kém New Yorku. Svou záštitu svát-
ku poskytl i primátor hl. m. Prahy 
Zdeněk Hřib: „Možnost podarovat 
slabší sociální vrstvy finančním 
darem, nebo jakýmkoliv jiným způ-
sobem na úrovni základní etické a 
mezilidské opory, by v současné 
emancipované době měla být při-
rozeně automatická. Mám velkou 
radost, že se v tomto roce aktivně 
zapojí také hl. m. Praha po vzoru 
velkých světových metropolí,“ 

uvedl pražský primátor. Prvenství 
letos získala také městská část 
Praha 2, která byla historicky první 
městskou částí v Česku, která se 
do svátku Giving Tuesday zapojila 
se sbírkou pro opuštěné psy.

Naopak tradiční zůstala letos  
témata jednotlivých sbírek.  
Nejčastěji se zaregistrované výzvy 
zaměřovaly na pomoc dětem.  
Druhou nejpočetnější kategorii 
dárcovství tento rok tvořila pod-
pora hendikepovaných osob. Třetí 
nejskloňovanější oblastí v rámci 
dárcovství se stalo dobrovolnic-
tví. Ve srovnání s ostatními roční-
ky letos přibylo dárcovských výzev 
pro zvířata. Velké množství regis-
trovaných projektů se také zamě-
řovalo na podporu seniorů.

Svátek dárcovství a hnutí Giving 
Tuesday založil v roce 2012 Henry 
Timms, ředitel kulturního centra 
92Y v New Yorku. Kampaň se koná 
po celém světě ve stejný den, 
oslavuje se vždy v úterý následují-
cí po dni díkůvzdání a po nákupním 
šílenství na Black Friday. Česko 
se nejštědřejšího dne v roce letos 
účastnilo třetím rokem, a to pod 
hlavičkou Asociace společenské 
odpovědnosti.

Zdroj: sociální sítě #GivingTuesdayCZ
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S A N J I V  S U R I 

P R E Z I D E N T  Z ÁT I Š Í  G R O U P 

Jaké vidíte trendy v dárcovství 
a jak se podle vás budou dále 
vyvíjet? 
 
1.   Komunitní dárcovství – sami 
rozhodujeme, komu pomůžeme. 
Pomáháme adresně a cíleně.

2.   Okolí nám není lhostejné – každý  
náš čin má vliv na svět kolem nás.

3.   Sociální sítě – zapojí do pomoci 
lidi kolem nás.

Co potřebujeme změnit v Česku, 
aby se zde dárcovství více šířilo? 

Jít příkladem. 
 
Vést děti k ochotě dělit se. 
 
Oceňovat ty, kteří se snaží  
z tohoto věta dělat lepší místo 
k životu.

S I L K E  H O R Á K O V Á 

I N V E S T O R K A  A  M A J I T E L K A 

A L B AT R O S  M E D I A

Jaké vidíte trendy v dárcovství 
a jak se podle vás budou dále 
vyvíjet?

Vidím pozitivní trendy v práci  
nadací, v jejím soustředění  
na řešení určitých společenských 
problémů, v rostoucí spolupráci 
ve tvoření společného (a většího) 
dopadu, jak nejlépe ukazuje 
Projekt EduZmena, který založily  
4 velké nadace, které se angažují 
v oblasti vzdělání. Dalším trendem 
je větší důraz donorů  
a sociálních organizací na měření 
dopadů jejich práce. Dále je  
v České republice zřejmá 
aktivizace občanské společnosti 
v důsledku polarizace současné 
politické situace – příkladem 
je založení Fondu na podporu 
nezávislé žurnalistiky  
a jeho široká podpora.
 
Co potřebujeme změnit v Česku, 
aby se zde dárcovství více šířilo?

Potřebujeme kvalifikaci 
fundraisingu sociálních organizací, 
například nadace Albatros 
spolupracuje s podpořenými 
organizacemi na plánu 
střednědobé diverzifikace zdrojů.
Velký význam pro budoucnost 
dárcovství má také hodnotová 
výchova dětí a mládeže 
(nejen) ve školách. A zásadní 
je též celková atmosféra ve 
společnosti, chování politiků, ale 
vzorem s velkým vlivem na šíření 
hodnot, jako je společenská 
odpovědnost, mohou být i 
úspěšní podnikatelé.  

J A N  Š K O L N Í K  

PODNIK ATEL

 
Jaké vidíte trendy v dárcovství  
a jak se podle vás budou dále  
vyvíjet?

Vidím kolem sebe stále více lidí, 
kteří darují své prostředky jako 
fyzické osoby, za sebe. To je dle 
mého velmi povzbudivé a věřím, 
že vývoj půjde tímto směrem. 
Někdo pak zvažuje svou filantropii 
sám, ať již daruje drobné nebo 
větší částky, a zároveň se mi zdá, 
že roste počet těch, kteří chtějí 
darovat dobře. Pro ně vznikají 
místa a organizace, kde je možné 
se dobře poradit, což neznamená 
neposlouchat hlas svého srdce, 
někdy dokonce naopak.

Co potřebujeme změnit v Česku, 
aby se zde dárcovství více šířilo? 

Myslím, že největší bariérou 
dalšího rozšiřování filantropie je 
důvěra. Obecně důvěra ve společ-
nosti. Ale i to se zlepšuje. Projekty 
třeba na začátku dostanou malou 
podporu a pak dokážou přesvěd-
čit, že se svěřenými prostředky 
pracují dobře. Dobré neziskovky 
pak často čelí znevěrohodňování 
své motivace, tam pomůže jen 
trpělivost a vytrvalá práce.

B A R B A R A  N E S V A D B O V Á  

SPISOVATELK A A Z AKL ADATELK A 

NADAČNÍHO FONDU  

BE CHARIT Y 

 
Jaké vidíte trendy v dárcovství 
a jak se podle vás budou dále 
vyvíjet?

Čím dál tím víc fungují konkrétní 
příběhy, jasná sdělení a jasná 
poslání, ne indiferentní sbírky.

Co potřebujeme změnit v Česku, 
aby se zde dárcovství více šířilo?

Myslím, že je potřeba posílit  
důvěru ve filantropii jako takovou  
a v celý neziskový sektor. S naším 
panem prezidentem dostává tato 
oblast pěkně na frak. 

Pochopitelně, jako v každé činnos-
ti se i zde najdou nepoctivé výjim-
ky, nicméně jsem přesvědčená,  
že do charity se nepouští lidé  
s mrzkým záměrem. Právě  
naopak. Jinak, lidé v naší zemi 
jsou neskutečně štědří a srdce 
mají otevřená, což je nesmírně 
hezké zjištění.

H E N R Y  T I M M S 

Z AKL ADATEL SVĚTOVÉHO  

SVÁTKU DÁRCOVST VÍ  

A V ÝKONNÝ ŘEDITEL  

KULTURNÍHO A KOMUNITNÍHO 

CENTRA 92ND STREET Y 

Jaké vidíte trendy v dárcovství 
a jak se podle vás budou dále 
vyvíjet?

Každý rok se na Giving Tuesday 
dozvídáme o nových způsobech, 
jak lidé mohou darovat zpět. 
Jsme svědky obrovského nárůstu 
crowdfundingu a peer-to-peer 
kampaní. S novými platformami, 
jako je Facebook, se vytváří nové 
a silné cesty, jak mohou lidé po-
máhat. Díky těmto inovacím mo-
hou snadno sdílet příběhy, proč 
darují, což představuje obrovský 
potenciál k růstu.

Vidíme ale stále více offline cest 
a neformálních cest darování po 
celém světě. Například na Barba-
dosu darovali na Giving Tuesday 
ostrované více než 20 pintů krve 
(pozn. redakce: přes 11 litrů)  
a v Nairobi se komunity shromáž-
dily, aby pomalovaly místní skály 
s poselstvím povzbuzení a naděje, 
aby tuto myšlenku připomínaly 
všem, kteří kolem nich projdou.

A N K E TA

BUDOUCNOST DÁRCOVSTVÍ

Co potřebujeme změnit ve světě, 
aby se zde dárcovství více šířilo?

Dávání je velmi osobní zážitek. 
Všimli jsme si, že lidé jsou k dár-
covství často povzbuzeni na zákla-
dě toho, když se dozví, co inspiro-
valo k darování ostatní. Globální 
kampaň jako například #MyGiving-
Story nebo Týden přiznání (pozn. 
red.: Confession Week) z Ruska 
povzbuzují lidi k tomu, aby mlu-
vili o tom, co darují a proč. Také 
se začíná rozvíjet společenská 
debata o významu individuálního 
dárcovství a o tom, proč je tak 
důležité. Tím, že sdílíme příběhy  
a oslavujeme štědrost toho  
druhého, můžeme vzdělávat 
naše přátele a celou komunitu  
a ukazovat jim příklady, které  
můžeme podpořit.



1 4 1 5L I S T Í L I S T Í

Strategie udržitelného rozvoje Skupiny  
ČEZ se zaměřuje na naplňování jednot-
livých programů, které zastřešuje pět 
dlouhodobých strategických priorit:  
Zajistit udržitelný provoz, Být dobrým 
partnerem, Přinášet užitečná řešení  
zákazníkům, Umožnit transformaci  
energetiky a Nastartovat motor inovací. 
Co považujete za největší úspěchy v jejich 
naplňování?

Za úspěch považuji už samotné vydání  
obsahově vydatné a graficky atraktiv-
ní Zprávy o udržitelném rozvoji Skupiny 
ČEZ dle mezinárodní metodiky GRI, která  
naplňování jednotlivých programů detail-
ně dokumentuje. Naše strategie udrži-
telného rozvoje obsahuje komplexní pro-
gramy, ve kterých se angažuje široké 
spektrum zaměstnanců včetně odborných 
garantů. Konkrétními kroky, které bych 
zmínila, jsou například meziroční sníže-
ní emisí CO2 ze spalování fosilních paliv o 
8 % a postupné snižování spotřeby pitné 
vody v klasických elektrárnách. Dále např. 
aktivně informujeme veřejnost o nekalých 

obchodních praktikách tzv. energetických 
šmejdů. Našim zákazníkům je k dispozici 
internetová poradna Nedej se. Za úspěch 
rovněž považujeme loňský charitativní 
projekt Plníme přání, myslíme na druhé. Na 
vážně nemocné děti v 75 rodinách přispělo 
1372 zaměstnanců rekordní částkou 2,085 
mil. Kč, Nadace ČEZ tuto částku zdvojná-
sobila na 4 169 250 korun.
 
Kdo ve Vaší společnosti CSR aktivity 
zastřešuje?  

V rámci Skupiny ČEZ již nemluvíme o CSR 
aktivitách, ale o udržitelném rozvoji, který 
vnímáme jako růst, který naplňuje sou-
časné společenské potřeby a zároveň  
chrání potřeby budoucích generací. Udrži-
telnost pro nás v praxi znamená každodenní 
prosazování rovnováhy mezi ekonomikou,  
sociálním a společenským hlediskem  
života a životním prostředím. Útvar  
udržitelného rozvoje, který tyto aktivity  
zastřešuje ve spolupráci s odborný-
mi garanty v rámci celé Skupiny ČEZ,  
je v mé gesci a je zařazen do divize správa.

JUDR. MICHAELA CHALOUPKOVÁ, MBA, Skupina ČEZ

„DÁRCOVSTVÍ A UDRŽITELNOST  
JSOU PŘIROZENOU SOUČÁSTÍ  
MÉHO OSOBNÍHO ŽIVOTA.“

J A K  S E  M Ě N Í  P O J E T Í  S P O L E Č E N S K É  O D P O V Ě D N O S T I  F I R E M ,  P R O Č  M Á  Č E Z  S V O U 

V L A S T N Í  N A D A C I  A  J A K  A P L I K U J E  P R I N C I P Y  U D R Ž I T E L N O S T I  V  K A Ž D O D E N N Í M 

Ž I V O T Ě  S V É  R O D I N Y,  O  T O M  J S M E  S I  P O V Í D A L I  S  M I C H A E L O U  C H A L O U P K O V O U , 

K T E R Á  M Á  V E  S K U P I N Ě  Č E Z  N A  S TA R O S T  M I M O  J I N É  P R ÁV Ě  U D R Ž I T E L N Ý  R O Z V O J .

R O Z H O V O R
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V rámci letošního Giving Tuesday jste připravili  
speciální zaměstnaneckou sbírku. Můžete nám více 
přiblížit, jak celá iniciativa probíhala?

Letos jsme se rozhodli tuto tradiční akci navázat 
právě na Giving Tuesday – 27. 11. jsme zaměstnan-
cům slavnostně oznámili výsledek. Už zmíněný projekt  
Plníme přání je totiž charitativní sbírkou Skupiny 
ČEZ, Nadace ČEZ a jejich zaměstnanců na konkrét-
ně zaměřenou pomoc. Letos proběhl 12. ročník, který 
opět předčil naše očekávání, protože jsme překonali  
loňský rekord. Podařilo se nám vybrat 2 462 842 Kč  
od zaměstnanců, Nadace ČEZ tuto částku  
zdvojnásobila na 4 925 684 Kč a mohli jsme tak  
podpořit 79 lidí, kteří se ocitli v těžké životní situaci.

Co činí tuto sbírku tak úspěšnou, je mimochodem 
skutečnost, že zaměstnanci mají možnost sami na-
vrhnout někoho ze svého okolí, o kom se domnívají,  
že naši pomoc potřebuje. Z došlých návrhů pak každo-
ročně vybíráme několik desítek příběhů, které zveřej-
níme na firemním intranetu a vyzveme zaměstnance 
k dobrovolnému dárcovství. Dle svého uvážení mohou 
přispět buď konkrétní osobě, nebo přispět všem 
najednou částkou, která se rozdělí mezi všechny  
zúčastněné. Celkovou vybranou sumu od zaměstnanců  
Nadace ČEZ poté zdvojnásobí. V letošním roce 
jsme na projektu spolupracovali s Výborem dobré  
vůle – Nadací Olgy Havlové.
 
Nadace ČEZ vznikla v roce 2002 jako jedna z prvních 
firemních nadací v Česku. Proč Nadace ČEZ vznikla  
a co je jejím úkolem?

Význam a velikost Skupiny ČEZ vyvolává řadu očekávání  
nejen našich akcionářů, obchodních partnerů,  
zaměstnanců, ale především veřejnosti. Energetika 
je odvětví, které má velký vliv na české a evropské 
hospodářství, na své okolí a životní prostředí i naši 
budoucnost. Cítíme se být součástí běžného života  
v jednotlivých regionech a vnímáme, jak moc je aktivní  
podpora a pomoc důležitá. Hlavním úkolem Nadace  
ČEZ je pomáhat zlepšovat podmínky k životu. Tedy  
nabízet pomoc tam, kde je skutečně zapotřebí.
 
Do udržitelných aktivit zapojujete nejen vaše zaměst-
nance, ale také širokou veřejnost díky mobilní aplika-
ci EPP – Pomáhej pohybem. Dáváte tak jejím uživa-
telům možnost určit, jaké projekty má Nadace ČEZ 
podpořit. Jaké výsledky tento projekt dosud přinesl?

Celý projekt EPPky, jak familiárně této aplikaci říkáme, 
je pro nás velký úspěch. Když jsme ji v květnu 2015 spou-
štěli, tak nás ani nenapadlo, jak pozitivní vliv může tato 
aplikace mít. Lidé pomáhají pohybem nejen sobě k lep-
šímu zdraví, ale zároveň se jejich motivací stává pomoc 
druhým. To, že si uživatelé EPPky osvojili tento princip, 

je pro nás tou největší odměnou. Je to hlavně zásluha 
široké veřejnosti, která aplikaci používá, že jsme mohli 
podpořit již 1000 projektů v celkové částce 73,5 milionu  
korun.   
 
Jaký máte vy osobně vztah k udržitelnosti a k dárcov-
ství? Máte například nějakou neziskovou organizaci,  
kterou podporujete?

Pro mě je naprosto přirozená součást mého osobní-
ho života jak dárcovství, tak udržitelnost. Samozřejmě 
se zapojuji do našeho charitativního projektu Plníme 
přání, myslíme na druhé.  Soukromě pak již delší dobu 
podporuji Nadaci Terezy Maxové dětem a nezisko-
vou organizaci Člověk v tísni. Oba tyto subjekty jsem  
si vybrala pro jejich dlouhodobou profesionální činnost  
a osobně jsou mi blízká témata, kterým se věnují nejen 
v České republice, ale i v zahraničí. Snažím se také, 
aby se angažovaly moje děti. V předvánočním čase 
se už několik let účastníme projektu Vánoční krabice 
od bot, kdy si vybereme vždy několik dětí ze sociálně  
slabých rodin a společně s mými syny jim koupíme 
dárek pod stromeček podle jejich přání. To, že uděláme  
radost dětem, které si pod stromečkem rozbalí něco,  
po čem opravdu touží, je pro nás ta nejúžasnější  
odměna. A otázka udržitelnosti je v mém osobním  
životě neméně důležitá. To, že doma třídíme  
veškerý odpad (sklo, plasty, papír, kovy, bioodpad) 
již vnímáme jako samozřejmost. A jeden další  
příklad udržitelnosti: pro staršího syna kupuji  
použité oblečení a to následně dál dědí v rodině 
ostatní děti, synovci, něco i neteře a pak to končí zase  
u mého nejmladšího syna. A co se dá po těch  
několika dětech ještě použít, pak dávám do charity.

 
JUDr. Michaela Chaloupková, MBA

Je členkou představenstva, ředitelkou divize sprá-
va a leaderem udržitelného rozvoje ve Skupině 
ČEZ. Vystudovala Fakultu právnickou Západočeské 
univerzity v Plzni, absolvovala program Executive 
Master of Business Administration (MBA) na Katz 
Graduate School of Business na University of Pitts-
burgh se zaměřením na energetiku.

Ve Skupině ČEZ pracuje od roku 2003. Od ledna 
2007 byla ředitelkou sekce integrovaný nákup,  
od ledna 2012 je ředitelkou divize nákup (od 1. 1. 2014 
divize správa). Od počátku roku 2014 spadá pod  
divizi správa také útvar personalistiky. Členkou 
představenstva je od 20. 10. 2011.

www.cez.cz

Charitativní kalendář s názvem Bangladesh 2019 vydala  
ústecká společnost ADLER Czech s cílem pomoci dětem 
v Bangladéši. Veškerý výtěžek z jeho prodeje poputuje na 
vzdělávání mládeže v místním centru Čalantika, kde firma 
první část pomoci předala už na jaře.

A proč právě benefiční kalendář se záběry z Dháky? 
„Hlavní město Bangladéše není jen srdeční záležitostí  
autorů fotografií Hany Connor a Filipa Jandourka,  
ale také centrem země, kde vzniká většina naší produk-
ce,“ říká k projektu marketingová ředitelka firmy Martina 
Weberová.Charitativní kalendář Bangladesh 2019 pokřtila 
ve svém pražském ateliéru známá módní návrhářka Liběna 
Rochová, jež při své práci pravidelně sortiment reklamního 
textilu společnosti ADLER využívá.
 
Kontakt: Marie Logrová | marie.logrova@adler.info
www.adler.info

Ámos Vision je inovativní systém určený pro základní 
a střední školy. Osvětový a informativní obsah upravujeme 
a cílíme na konkrétní věk žáků či studentů. Ámos informuje, 
pomáhá i inspiruje žáky moderní formou a zároveň usnad-
ňuje práci zaměstnancům školy. Všechna sdělení totiž kdo-
koliv snadno najde na jednom veřejném a dostupném místě.
Děti i dospělí na Ámos Vision okamžitě najdou vše, co po-
třebují vědět. Nejen třeba rozvrhy a suplování na nejbližší 
hodinu, jídelníček nebo fotografie z nedávného školního  
výletu. Ale zjistí atraktivní formou i novinky z kultury  
a sportu nebo životně důležité rady, jak poskytnout  
první pomoc a mnoho dalšího.
 

Ať už se nacházíte kdekoliv, nikdy nevíte, co se může stát. 
Proto je dobré mít při sobě pomocníka, který v případě 
nouze rychle kontaktuje zdravotnickou záchrannou službu.
Ve chvíli, kdy budete v krizové situaci, stačí zmáčknout 
velké červené tlačítko. To odešle vaši GPS polohu, zdravot-
ní a jiné údaje na dispečink ZZS daného kraje a aplikace ná-
sledně vytočí číslo 155. Záchrana se tak k vám díky předa-
ným informacím dostane rychleji.

 

 
V létě jsme přibrali dalšího profíka do party, do aplikace 
jsme integrovali Vodní záchrannou službu ČČK. S nástu-
pem zimy zahrneme do aplikace Záchranka i slovenskou 
Horskou záchrannou službu. Takže pokud budete potře-
bovat pomoc u sousedů na horách, aplikace Záchranka 
vás bude jistit i tam!
 
Kontakt: Klára Majíčková | kmajickova@zachrankaapp.cz
www.zachranka.app

A D L E R  C Z E C H ,  A .  S

C H A R I TAT I V N Í  K A L E N D Á Ř  
B A N G L A D E S H  2 0 1 9

Á M O S  V I S I O N

I N T E R A K T I V N Í  D O T Y KO VÁ  N Á S T Ě N K A 
S  P R A K T I C K Ý M I  I N F O R M A C E M I  

P R O  Ž Á K Y  I  U Č I T E L E

A P L I K A C E  Z Á C H R A N K A

A P L I K A C E  B U D E  F U N G O VAT  
I  N A  S L O V E N S K ÝC H  H O R Á C H

Chcete přinášet žákům poznání prostřednictvím vyspě-
lé technologie 21. století? Vyberte si základní nebo střed-
ní školu, kterou chcete podpořit, a staňte se hrdým partne-
rem. Díky vám do ní nainstalujeme interaktivní panel Ámos. 
Využijte tak unikátní šanci zviditelnit vaši firmu.
 
Kontakt: Richard Prajsler | richard.prajsler@inpublic.cz
www.amosvision.cz
 

N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů
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Cílem tohoto projektu je dodat školním stravovacím zaříze-
ním kuráž k tomu, aby začala provádět malé změny ve svých 
jídelníčcích, které budou mít významný a pozitivní dopad  
na zdraví dětí, jejich duševní pohodu a na školní rozpočet.

Pokrmy připravené z rostlin jsou levnější a mohou ulehčit 
rozpočtu škol. Maso a další živočišné produkty patří mezi 
nejdražší výrobky, které kupujeme, ale lahodná, zdravá  
a vyvážená jídla mohou být jednoduše vytvořena i bez nich. 

Ivana přišla před pár týdny o domov – exploze sousedního 
domu poškodila několik okolních natolik, že se staly neoby-
vatelnými, Ivanin patří mezi ně. Kolegové z České spořitel-
ny se rozhodli pomoci, založili Ivaně transparentní účet, na 
který sami také přispěli, v roli dobrovolníků pomáhají s de-
molicí zničeného domu. Na účtu je více než 360 tisíc korun.

Dalších 25 tisíc korun přispěli účastníci tradičního Běhu 
do schodů – jednotlivci i štafety zdolávali 20 pater nejvyš-
ší budovy Spořitelny již posedmé. Akce má vždy charitativ-
ní přesah a letos se běžci rozhodli podpořit kolegyni v nouzi. 
Fandit jim přišla i dvojice atletů Jiří Kudlička a Jiřina Ptáč-
níková. K více než stovce běžců se přidala i členka předsta-
venstva Daniela Pešková, která si střihla štafetu v elegant-
ních šatech. Další pro běh volili vtipné kostýmy, nechyběli 
ani maskoti George, bankovnictví budoucnosti.

www.csas.cz

Č E S K Á  V E G A N S K Á  
S P O L E Č N O S T,  Z .  S . 

 
V E G E  Š KO L A

Č E S K Á  S P O Ř I T E L N A

Z D O L A L I  2 0  PAT E R  A  V Y B R A L I  
2 5  T I S Í C .  B Ě Ž C I  Z  Č E S K É  S P O Ř I T E L N Y  

P O M Á H A J Í  KO L E G Y N I ,  K T E R É  D Ů M 
Z N I Č I L A  E X P L O Z E

Veganská jídla mohou pomoci snížit výskyt dětské obezity, 
nezahrnují příliš mnoho alergenů, snižují riziko výskytu ali-
mentárních onemocnění a mohou pomoci vybudovat dlou-
hodobé a zdravé stravovací návyky.

 

Jak vám můžeme pomoci? Nabízíme bezplatné školení šéf-
kuchařů pro případ, že byste potřebovali pomoc s úpravou 
jídel, a také bezplatné poradenství odborníka na výživu, aby-
chom zajistili, že všechna jídla budou nutričně vyvážená.

Kontakt: Jana Hajrová 
jana.hajrova@veganskaspolecnost.cz
www.vegeskola.cz

K realizaci úspěšné kampaně nestačí jen úctyhodný záměr, 
ale především schopnost zasáhnout správnou skupinu 
osob, která váš nápad bude chtít podpořit a dále rozvíjet. 
Právě z tohoto důvodu Deloitte zorganizoval pro více než  
60 zástupců neziskového sektoru seminář na téma  
digitálního marketingu. 

D E L O I T T E  A D V I S O R Y

D I G I TÁ L N Í  N E Z I S KO V Ý  S E K T O R :  
S E M I N Á Ř  K  D I G I TÁ L N Í M U  

M A R K E T I N G U  P R O  M A L É  A  S T Ř E D N Í  
N E Z I S KO V É  O R G A N I Z A C E

Cílem bylo vyzdvihnout principy, na kterých úspěšné kam-
paně fungují, jakož i upozornit na užitečné odkazy, ze kte-
rých mohou neziskovky čerpat inspiraci při vytváření vlast-
ních kampaní. Kromě seminářů nabízí Deloitte neziskovým 
organizacím také poradenství v oblastech přípravy inova-
tivních řešení, včetně přípravy a administrace projekto-
vých žádostí, evaluací služeb a programů měření dopadu 
či zvyšování efektivity řízení, organizace a nákladů. Máte-li 
zájem o spolupráci, kontaktujte Social Impact tým.

Kontakt: Natália Križanová  
nkrizanova@deloittece.com  
tel.: 735 703 358
www.deloitte.cz

ERGO Aktiv je centrum neurorehabilitace pro osoby se zís-
kaným poškozením mozku (cévní mozkové příhody, nádory 
mozku a jiné), zaměřené na poskytování specifické a kom-
plexní podpory cílové skupině při návratu do aktivního živo-
ta, zvýšení soběstačnosti při návratu do zaměstnání nebo 
jeho udržení, a při řešení celkové nepříznivé sociální a život-
ní situace. V sobotu 6. 10. 2018 proběhl ve Foru Karlín bene-
fiční koncert s názvem Benefice mrtvice. 

Cílem bylo formou veřejné sbírky získat prostředky na pod-
poru 3 mladých lidí po mrtvici. Celkem se vybralo  
103 358,43 Kč, které pomohou Zdeňkovi, Elišce a Petrovi 
se zase o další krok vrátit do běžného života. Vystoupilo 
5 kapel – Vasilův Rubáš, November 2nd, Generation Jam, 
David Kraus a Nerez&Lucia, které byly doplněné o speakery 
z osobního rozvoje. Celá akce měla nejen benefiční  
charakter, ale také trochu odlehčenou formou informovala  
o faktech o mrtvici a především o její prevenci.   

Kontakt: Jan König | jan.konig@ergoaktiv.cz
www.ergoaktiv.cz

E R G O  A K T I V,  O .  P.  S .

B E N E F I C E  M R T V I C E

Čerstvě pražená káva je ručně balená osobami se zdravot-
ním znevýhodněním. Většina z nich je s námi stabilně, práce 
v pražírně totiž pro ně znamená hned několik benefitů na-
jednou: finanční příjem, smysluplnou seberealizaci, mezi-
lidské kontakty, zlepšení vlastních dovedností a vzdělávání. 
Podporujeme spravedlivé nastavení obchodu a důstojnou 
práci, proto máme certifikaci Fairtrade. 

Záleží nám na naší planetě, proto je drtivá většina našich 
káv pěstována ekologicky. Od našich zákazníků víme, že ka-
ždému chutná káva jinak. K mání jsou 100% arabiky z Latin-
ské Ameriky, Afriky a Asie jak tradičně upražené ve stylu 
italského espressa, tak ty světleji upražené, kde vynikají 
ovocné či květinové chutě – pro fanoušky Třetí kávové vlny. 
Nabízíme kávové příslušenství, dárkové sety pro různé pří-
ležitosti anebo vybavení do kavárny či kanceláře. 

Kontakt: Markéta Vinkelhoferová | marketavink@fair-bio.cz
www.fair-bio.cz

F A I R  &  B I O  P R A Ž Í R N A

J S M E  S O C I Á L N Í  P O D N I K ,  
Z A M Ě S T N ÁVÁ M E  Z N E V Ý H O D N Ě N É  

L I D I  A  P R A Ž Í M E  FA I R T R A D O V O U  
B I O  K ÁV U

Každý obyvatel ČR vypil v roce 2017 téměř 6 šálků fairtrado-
vé kávy, prodalo se ale také významně více výrobků s fair-
tradovým kakaem, třtinovým cukrem nebo bavlnou. Díky 
tomu dostali pěstitelé těchto surovin v zemích globální-
ho Jihu nejen stanovenou výkupní cenu, která pokrývá ná-
klady na pěstování, ale také fairtradový příplatek v celkové 
výši 8,15 milionu Kč. To jsou peníze, které mohou fairtradová 
družstva dle svého uvážení investovat jak do rozvoje svých 

F A I R T R A D E  Č E S K O  A  S L O V E N S K O

D Í K Y  P R O D E J Ů M  FA I R T R A D O V ÝC H 
V Ý R O B K Ů  V  Č E S K U  D O S TA L I  FA R M Á Ř I 

FA I R T R A D O V Ý  P Ř Í P L AT E K  
8 , 1 5  M I L I O N U  KČ

N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů
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farem, tak do svých komunit – například na zajištění pitné 
vody, dopravy do práce, vzdělání apod. Fairtrade Česko  
a Slovensko se snaží k tomuto pozitivnímu vývoji přispívat 
propagací konceptu Fairtrade, ale také spravedlivého  
obchodu a uvědomělé spotřeby obecně. 

Jedním z konkrétních kroků je letošní vydání magazínu 
TASTE, který mapuje fairtradové výrobky na českém trhu,  
a pomáhá tak všem, kdo chtějí podpořit etické nakupování.  
Máte-li o něj zájem, kontaktujte Fairtrade Česko a Slovensko 
a oni vám katalog rádi zašlou.

www.fairtrade-cesko.cz

Nezisková organizace INEX-SDA nabízí zájemcům o meziná-
rodní dobrovolnictví celou řadu možností. Láká-li vás před-
stava smysluplně strávených letních prázdnin, lze vyjet na 
dvoutýdenní workcamp. Pokud byste rádi poznávali cizí zemi 
delší čas, můžete zkusit dlouhodobý projekt, který může 
trvat až celý jeden rok.  

I N E X- S D A :  N A  Z K U Š E N O U  D O  S V Ě TA 
S  P R O G R A M E M  G L E N

Z A JÍMA JÍ  VÁ S GLOBÁLNÍ  SOUVISLOS TI  
A TÉMATA? TOUŽÍTE P O PR ACOVNÍ  

ZKUŠENOS TI  Z NEZISKOVÉ ORGANIZ ACE 
PŮSOBÍCÍ  V Z AHR ANIČÍ?  PŘIHL A S TE  
SE S INEX-SDA DO ROČNÍHO CYKLU 

GLOBÁLNÍHO V ZDĚL ÁVÁNÍ GLEN  
PRO MALÉ A S TŘEDNÍ NEZISKOVÉ  

ORGANIZ ACE

 
 
 
 
 
 
 
 
Pakliže však chcete opravdu porozumět globálním souvis-
lostem, je zde program globálního vzdělávání GLEN. Sou-
částí cyklu jsou 3 semináře, tříměsíční stáž v hostitel-
ské organizaci (v Asii, Africe, nebo východní Evropě mimo 
EU) a realizace ponávratového projektu, v rámci něhož 
mají účastníci možnost propojit všechnu nabytou teoretic-
kou přípravu ze seminářů a praktickou zkušenost ze stáže. 
Právě jsme zveřejnili stáže na rok 2019. 
 
www.inexsda.cz/glen

Patnáct účastníků se svými deseti projekty prošlo intenziv-
ním školením pod dohledem zkušených expertů a mentorů. 
Lidé z JIC pro ně připravili program, který začínajícím pod-
nikatelům pomůže v jejich rozjezdu. V rámci BootCampu se 
naučili mít lepší povědomí o trhu, vydefinovat svůj produkt 
a dostat zpětnou vazbu od profesionálů z oboru.

Letošní BootCamp byl zaměřen na oblast GreenTech. Hlásily 
se proto projekty, které se zabývají zelenými technologiemi 
nebo službami, které jsou úsporné a šetrné k životnímu pro-
středí. Začínající podnikatelé řešili třeba rozložitelnou ná-
hradu za plastový materiál nebo využití recyklátu z jednorá-
zových plen. Potenciál prorazit na trhu mají i další projekty, 
které se zabývaly sdílenou jízdou ve městech, hydroponií 
neboli pěstováním rostlin v živném roztoku, výrobou mobil-
ních zelených stěn a střech, inteligentním závlahovým sys-
témem nebo využíváním odpadního tepla v budovách.

www.jic.cz

J I C

G R E E N T E C H  B O O T C A M P  
P R O  Z A Č Í N A J Í C Í  P O D N I K AT E L E

V současné době mimo zájem světa umírají lidé na opomíje-
né nemoci, jako jsou kala azar, Chagasova choroba, horeč-
ka dengue, viry chikungunya a další. Umírají, protože pokul-
hává prevence, neexistují spolehlivé a snadno použitelné
diagnostické metody a chybí účinné léky (nebo jsou příliš 
drahé). Jelikož těmito chorobami nejvíce trpí populace  
v chudých zemích, není pro farmaceutické společnosti vývoj 
medikamentů na ně lukrativní. Lékaři bez hranic v řadě pro-
jektů pacienty trpící opomíjenými nemocemi léčí. Snaží se 
proto na problém upozorňovat – a to i skrze projekt Nevší-
mejte si nás!, kde výtvarnice Toy_Box zpodobnila vybrané 
choroby coby démony. Lékaři bez hranic se zároveň spolu
s dalšími snaží skrze Iniciativu za léky proti opomíjeným  
nemocem (DNDi) přispět i k vývoji léčby. Od roku 2003,  
kdy iniciativa vznikla, se podařilo vyvinout například lepší  
způsoby léčení malárie, spavé nemoci nebo Chagasovy 
chorobyu dětí. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Pořád to ale nestačí. Pomoci můžete i vy, třeba podporou  
Lékařů bez hranic nebo upozorňováním na tyto nemoci 
skrze sociální sítě. 

www.nevsimejtesinas.cz

L É K A Ř I  B E Z  H R A N I C

N E V Š Í M E J T E  S I  N Á S !

Vše v jednom projektu? Zdá se to být sen. Ne, to je směr, 
který ve svých kampaních razí tým Lepšího místa.

Lepší místo začínalo jako aplikace umožňující občanům 
rychle nahlásit nepořádek a nebezpečí ve veřejném prosto-
ru nejbližší radnici. Velmi rychle ale doplnilo svoje portfolio

L E P Š Í  M Í S T O

U D Ě L AT  R A D O S T.  Z Í S K AT  
P E R S P E K T I V N Í  KO L E G Y.  

P O M O C I  R E G I O N Á L N Í M U  Š KO L S T V Í

služeb a produktů o CSR kampaně, kterými aktivizuje  
obyvatele a zapojuje firemní sektor a radnici. Tento směr 
má řadu plusů. Firmy i radnice podporují konkrétní nápady  
a projekty, jež chce komunita, a o náklady se společně dělí 
všichni zapojení. Lepší místo tak podporuje vzájemnou 
synergii v mnoha směrech.

Příkladem je i první ročník Slámohraní v Kutné Hoře. Z dobré 
vůle se stala skvělá myšlenka, z myšlenky radost a spokoje-
nost klienta i občanů. Nejinak je tomu i v projektu Stavíme 
vám sen, do kterého Lepší místo zapojilo 7 kluků ze stavební 
školy v Kolíně. Jonáš a jeho parta společně oslovili kolínské 
spolky se vzkazem, že vítězi splní stavební sen. O nejlepším 
nápadu rozhodne veřejné hlasování a následně Jonáš  
a jeho parta projekt promyslí, nakreslí, spočítají a zrealizují 
za podpory zapojených firem. Ty v průběhu projektu  
poskytují konzultace, ale také ukazují klukům reálnou praxi. 
Kluci vše sdílí skrz sociální sítě, své spolužáky a rodiče.  
Zároveň tak Lepší místo tvoří komunitu, která podporuje 
myšlenku, že řemeslo je cool a sexy. Stavíme vám sen má  
v Kolíně velký a pozitivní ohlas. Líbí se?
 
Kontaktujte nás na tel.: 608 123 013. 
Rádi zajdeme na kafe a vymyslíme něco i pro vás.
 
www.lepsimisto.cz

N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů
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M-ocean se pohybují na špičce eventové scény už dlouho, 
v posledních letech se navíc zařadili k vizionářům, kteří 
chtějí pracovat odpovědně, aplikovat prvky udržitelnosti do 
akcí i jejich příprav a k tomuto přístupu inspirovat své klien-
ty. Nyní agentura spustila svůj další nový projekt – worksho-
py ODPOVĚDNÁ DÍLNA určené firmám, které hledají pro své 
kolegy smysluplnou teamspiritovou aktivitu podporující 
dobrou spolupráci a hodnoty. 

V prvním kole workshopů se účastníci učí upcyklovat staré 
oblečení a vyrábět z něj hračky a pelíšky pro čtyřnohé ka-
marády (ty, které mají sami doma, i pro psy a kočky z útul-
ků). ODPOVĚDNÁ DÍLNA probíhá jak v prostorách M-ocean, 
tak na eventech nebo v kancelářích klientů.  

Kontakt: Klára Šmídová 
www.tvorimeudalosti.cz

A G E N T U R A  M - O C E A N

J D E  C E S T O U  G R E E N  E V E N T S  A  N O V Ě 
S P O U Š T Í  O D P O V Ě D N O U  D Í L N U  

Také se vám zdá, že se topíme v plastu? Je to tak a čísla 
jsou alarmující. Celosvětová produkce plastů za posledních 
padesát let vzrostla dvacetkrát a každý rok se v Evropě vy-
produkuje 25,8 milionu tun plastového odpadu. Iniciativa a 
kampaň MŽP #dostbyloplastu, kterou ministerstvo odstar-
tovalo v březnu letošního roku, jsou jednou z možností, jak 
se zapojit do snižování množství plastového odpadu. Kam-
paň cílí především na firmy, řetězce rychlého občerstvení, 
kavárny nebo jídelny, kde se používá jednorázové nádobí a 
plast ve velké míře, a nabízí jim způsob, jak předcházet vzni-
ku odpadů. A to přes využívání opakovaně použitelného ná-
dobí, vratných nebo přinesených nádob třeba i z vlastní do-

M I N I S T E R S T V O  Ž I V O T N Í H O  
P R O S T Ř E D Í

D O S T  B Y L O  P L A S T U !

mácnosti, vynechání nabídky plastových brček, míchátek, 
příborů, odnosných plastových obalů nebo balené vody. Při 
dodržení základních pravidel s tím hygienici dnes problém 
nemají, takže dost bylo výmluv, že to nejde.Zájemci, kteří se 
chtějí do iniciativy zapojit, mohou na webových stránkách 
www.dostbyloplastu.cz nebo na Facebooku zjistit potřebné 
informace, případně se tam mohou inspirovat dohodami, 
které již ministerstvo se 13 firmami uzavřelo.

Bez změny v hlavě nás všech to ale samozřejmě nepů-
jde. Takže pokud máte svůj oblíbený podnik, kam pravidel-
ně chodíte a ještě se do iniciativy nezapojil, dejte mu o ní 
vědět a přineste si svůj vlastní hrnek nebo kelímek. Čím víc 
nás bude, tím rychleji se jednorázových plastů zbavíme.

www.dostbyloplastu.cz

„Současný stav je neudržitelný, jsme zavalováni od-
padky, které v lepším případě končí v černé popelnici, 
pokud se neválí po ulicích, nevisí na stromech nebo  
se nevrší v přírodě. Mnoho lidí chtělo změnit situaci  
a my jim nabídli způsob, jak to udělat. Princip iniciativy  
#dostbyloplastu spočívá v uzavření dobrovolných 
dohod mezi MŽP a těmi společnostmi, které budou 
ochotné se zavázat ke snížení spotřeby plastů  
a jednorázového nádobí ve svých provozech,“  
říká ministr životního prostředí Richard Brabec.

Nadace Collegium Marianum byla založena za účelem  
rozvoje křesťanských duchovních hodnot a kultury, rozvo-
je vzdělávání a vědy v oborech uměleckých a humanitních, 
ochrany životního prostředí a ochrany katolických kultur-
ních památek a tradic.

N A D A C E  C O L L E G I U M  
M A R I A N U M

P O D P O Ř T E  V Z D Ě L ÁVÁ N Í  
M L A DÝC H  H U D E B N Í K Ů

Staňte se členem klubu Collegium! Svým příspěvkem nám 
pomůžete i nadále uvádět špičkové programy v podání vý-
jimečných umělců, podporovat vzdělávání mladé generace 
hudebníků a umožnit přípravu nízkoprahových dílen pro děti 
a pra/rodiče.

www.letnislavnosti.cz/o-nas/klub-collegium

N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů

Cvičíme asistenční psy pro děti a dospělé s různými druhy 
postižení bez použití kotců. Věříme, že pes, který je vycho-
vávaný a vycvičený v přirozeném prostředí domova, je pak 
lépe připraven na soužití s člověkem s postižením. Člověk  
s postižením se tak díky psímu parťákovi stává soběstač-
nějším a méně závislým na pomoci další osoby.

 
Pro výcvik asistenčních psů jsou nesmírně důležití jejich 
vychovatelé. Do našeho dobrovolnického programu výchov 
je v současné době zapojeno 14 dobrovolníků. Prvním  
zaměstnavatelem, který výchovu štěňat zprostředkoval 
svým zaměstnancům, se stala Česká televize. Tři štěňata 
jsou nyní na rok a půl svěřena do péče Ireny, Přemka  
a Markéty. Každý den tak na chodbách České televize 
mohou jejich kolegové potkat naše štěňata Chance,  
Izzy a Beatrix. Seberte odvahu a pojďte to taky zkusit.  
Nemusíte se bát,  že na to budete sami. Vždy vám budou 
 k ruce naši  odborníci na výchovu psů.
 
Kontakt: dobrovolnik@pestra.cz
www.pestra.cz     #stenevct

P E S T R Á ,  O .  P.  S .

V YCHOVE JTE Š TĚNĚ A P OMOZ TE  
ODSTARTOVAT DRÁHU PSÍHO ASISTENTA

V rámci kampaně byli děti a jejich rodiče vyzváni, aby zkusi-
li alespoň jeden den nechat auto doma a šli do školy pěšky. 
Pozitivní zkušenost či zážitek je totiž nejlepší způsob, jak 
podpořit změnu chování – třeba volbu dopravy po městě. 
Pěší dny uspořádalo celkem 16 škol a zapojilo se do nich 
více než 7000 dětí. Tři čtvrtiny dětí, které běžně jezdí do 
školy autem, se rozhodly pro jiný způsob dopravy – polovina 
z nich přišla pěšky, další čtvrtina použila MHD. Celkem se 
do školy pěšky vypravilo o pětinu více dětí než obyčejně. 
Po zhodnocení výsledků kampaně lze konstatovat, že při-
náší malou jiskřičku naděje v boji proti sílícím klimatickým 
změnám. 

Omezení či vyloučení používání auta je totiž dle vědců jed-
ním z velice účinných způsobů, jak může každý z nás zmen-
šit svůj podíl na změně klimatu. Dobrá zpráva je, že děti 
ještě nezapomněly chodit, většinu z nich to dokonce baví, 
a navíc si uvědomují, proč je to prospěšné. Naučí to znovu  
i své rodiče? Školy z celé ČR se budou moci hlásit do další-
ho ročníku kampaně od května 2019.
 
Kontakt: Petra Syrová | petra.syrova@prazskematky.cz
www.prazskematky.cz

Až 40 % pražských dětí jezdí ráno do školy autem. Velký 
ranní provoz před školou přitom považuje za nebezpečný 
44 % dotazovaných dětí. Na důležitost pravidelného pohy-
bu pro zdravý vývoj dětí a nevýhody jejich dovážení do školy 
autem upozornil první ročník zářijové kampaně Pěšky do 
školy, kterou vyhlásila organizace Pražské matky. 

P R A Ž S K É  M AT K Y,  Z .  S .

P Ě Š K Y  D O  Š KO LY
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N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů

„Ema darál húst“ neboli v maďarštině „Ema mele maso“.  
Co byste řekli na to, kdyby se vaše děti učily číst ve škole  
v jazyce, kterému nerozumí? Ve většině středoafrických  
škol se přesně to děje. Nezisková organizace SIRIRI přišla 
s novým vzdělávacím programem Škola hrou ve Středoaf-
rické republice. Cílem programu je zlepšit kvalitu výuky  
na prvním stupni. Metodika vychází z myšlenek J. A. Komen-
ského a z principů moderní pedagogiky. Prostor dostává  
interaktivita, dialog a kreativita. 

S I R I R I

U Č Í M E  S T Ř E D O A F R I C K É  U Č I T E L E  
U Č I T  H R O U

Učitelé navíc mají nově k dispozici řadu pomůcek: slabikáře 
v rodném jazyce sango, sady písmenek, živou abecedu 
a nástěnné didaktické kresby, které slouží jako alternativa  
k chybějícím učebnicím. Program se ve Středoafrické  
republice setkal s velkým zájmem a poptávka po něm roste.  
V červnu 2018 získal cenu SDGs za naplňování Cílů udržitel-
ného rozvoje OSN v Česku.

siriri.org

V rámci veškeré své činnosti klade Tchibo velký důraz na od-
povědný přístup k podnikání. V místech původu svých pro-
duktů, kávy, bavlny a dřeva se firma zapojuje do činnosti 
mnoha místních komunit a realizuje řadu projektů. Podob-
nou strategii pak aplikuje i v evropských zemích, kde má 
své pobočky. Zaměřuje se především na vzdělávání, a to v 
duchu hesla „Pomáháme ostatním, aby si dokázali pomoci 
sami“, respektive v českém kontextu to můžeme přirovnat k 
mottu „Nedáváme ryby darem, ale učíme, jak ryby chytat“.
Firemnímu dobrovolnictví na lokální úrovni se Tchibo věnuje 
již šest let. Nejprve firma začala manuálním dobrovolnictvím 
v rámci mezinárodních dobrovolnických dnů Give & Gain Day 
a Engage Day. Dnes se zaměřuje i na expertní dobrovolnic-
tví – pomáhá vybraným neziskovým organizacím a sociálním 
podnikům, aby byly více konkurenceschopné a aby jejich za-
městnanci mohli najít lepší uplatnění na trhu práce. Pomoc 
je úzce spjatá s jádrem podnikání firmy – kávou, kde nabízí 
kávové či baristické kurzy, ale i školení v obchodních doved-
nostech a komunikaci se zákazníkem. Navazující školení jsou 
pak připravována dle konkrétní potřeby dané organizace a 
možností/znalostí zaměstnanců-dobrovolníků. Realizovány 
tak byly již konzultace v oblasti HR, PR či IT.
 
„V oblasti podpory místních komunit se zaměřujeme na kon-
krétní pomoc šitou na míru, nikoliv na finanční sponzoring. 
Myslíme si, že vše není jen o penězích, odborné poradenství 
poskytované ve stejné kvalitě jako placená služba výrazně 
snižuje náklady na provoz sociálního podniku a pomáhá mu 
být konkurenceschopným, což má ve výsledku efekt v delším 
časovém horizontu,“ uvádí Lenka Mašková, Corporate Respon-
sibility Manager společnosti Tchibo Praha, spol. s r. o.

 
Firma dává ročně každému zaměstnanci dva dny volna, 
které může využít na dobrovolnictví, ať už v rámci svých 

T C H I B O

F I R E M N Í  D O B R O V O L N I C T V Í  A N E B 
T C H I B O  P O M Á H Á

vlastních aktivit či centrálně organizovaných dobrovolnic-
kých dnů. Zaměstnanci této možnosti stále více využívají,  
a řady dobrovolníků se tak průběžně rozšiřují. Pravidelně 
dobrovolničí i top management a jeden z kolegů z ostrav-
ského obchodu se dobrovolnictvím nadchl natolik, že navr-
hl logo dobrovolníka, které bylo následně firmou využito při 
výrobě triček pro dobrovolníky. Díky tomu jsou dobrovolníci 
z Tchibo na hromadných akcích vždy dobře rozlišitelní.
 
Jednou z nejdéle spolupracujících organizací je Borůvka 
Praha, kterou Tchibo pravidelně podporuje sbírkami ob-
lečení, školením o kávě pro hendikepované zaměstnance 
přímo v jejich kavárně, dále pak navazující odbornou pomo-
cí s propagací v oblasti PR, konzultací v oblasti IT a použí-
vání direct mailingových nástrojů, a také vánoční zaměst-
naneckou sbírkou.

„Letošní pátý ročník naší sbírky oblečení proběhnul 
u příležitosti Giving Tuesday 27. listopadu. Sbírky  
pořádáme ve spolupráci s úžasným projektem 
FOREWEAR, který řeší hned několik problémů najed-
nou. Využívá staré oblečení, které spoustě lidí leží 
bezúčelně ve skříni. Prodejné oblečení putuje do
obchůdku vybrané neziskové organizace (v našem 
případě tedy do Borůvky) a nevyužitý textil se v chrá-
něné dílně přetváří v krásné a praktické recyklované 
výrobky. Jsme rádi, že můžeme podpořit tyto aktivity 
s pozitivním společenským a ekologickým dopadem. 
A také nám FOREWEAR pomáhá řešit věčné dilema 
s výběrem odpovědného firemního dárku,“ dodává 
Lenka Mašková, Corporate Responsibility Manager 
společnosti Tchibo Praha, spol. s r.o. 

Zástupci obchodních řetězců, ministerstev, potravinových 
bank, firem a neziskového sektoru se společně setkali  
14. listopadu, aby prodiskutovali další postup v oblastech 
boje proti plýtvání potravinami a snižování plastového  
odpadu. Během druhého ročníku konference, kterou  
pořádala společnost Tesco, se probíraly i legislativní změny  
v oblasti darování potravin, systematické financování  
potravinových bank či hlavní priority nového zákona  
o odpadech.Druhý blok konference byl zaměřen na omezení 
plýtvání potravinami v domácnostech, veřejném stravování 
i v komunitách a přinesl celou řadu praktických příkladů  

T E S C O  S T O R E S  Č R ,  A .  S .

D R U H Ý  R O Č N Í K  KO N F E R E N C E  
Ž Á D N É  J Í D L O  N A Z M A R 

pro poskytovatele i spotřebitele. Řešilo se například kom-
postování v bytě, edukace v oblasti plýtvání potravinami  
a co lze udělat pro to, aby se v domácnostech produkova-
lo co nejméně odpadu.

Celý záznam z konference je možné zhlédnout na stránce 
„Vy rozhodujete, my pomáháme“ na Facebooku.

Kontakt: Pavla Mikešová | pavla.mikesova@tesco.com
www.facebook.com/pomahamesvami/
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VINNÉ SKLEPY 
KUTNÁ HORA  
 
CERTIFIKOVANÝ BIODYNAMICKÝ STATEK

Nadační fond Veolia spustil začátkem listopadu tradiční 
předvánoční prodej dárkových předmětů, jehož 100% 
výtěžek je určen na opravy a budování nových vodních 
zdrojů pitné vody pro obyvatele v jižní části Etiopie. Projekt 
Voda pro Afriku organizuje NF Veolia ve spolupráci se spo-
lečností Veolia ČR. Hlavním partnerem a zároveň realizáto-
rem všech prací v terénu je společnost Člověk v tísni, o.p.s. 
Voda pro Afriku pomáhá i u nás. Prodáváme výhradně zboží 
vyrobené v České republice a z velké části ručně. Prodej 
probíhá ve dvou pražských kavárnách, ale hlavně prostřed-
nictvím nadačního e-shopu, kde balení zboží a přípravu ex-
pedice zajišťuje dlouhodobě pražská organizace POHODA – 
společnost pro normální život lidí s postižením, o.p.s. 

Vstupte do kláštera!
Vstupte do kláštera za kulturou a vzděláváním!
Staňte se spolu s námi klášterníky!
Zažívejte společně radost z oživování kláštera!

Šťastný člověk je ten, kdo žije život s druhými, sdílí ho  
s rodinou, přáteli, se sousedy a hosty. Proto vytváříme  
příležitosti a prostor k setkání, rozhovoru, tvořivosti,  
společnému přemýšlení o našem okolí, kraji a světě.

Jako klášterník zvýšíte puls tlukoucího srdce kulturního 
města a regionu a budete zažívat sounáležitost klášternické  
komunity. Přidejte se k těm, kdo dnes navazují na 800 let 
benediktinské historie a proměňují ji v současnost plnou  
zajímavých setkání a inspirace.

V E O L I A  Č E S K Á  R E P U B L I K A

V O D A  P R O  A F R I K U  –  D Á R K Y,  
K T E R É  P O M Á H A J Í  J I Ž  9  L E T

V Z D Ě L ÁVA C Í  A  K U LT U R N Í  C E N T R U M 
K L Á Š T E R  B R O U M O V

P R O  O B N O V U  A  O Ž I V E N Í  R E G I O N U

Víno s královskou tradicí

Letos si v limitované edici s motivem lva můžete zakoupit  
křišťálové karafy, skleněné lahve v neoprenovém obalu 
nebo krásné dřevěné brože.

Kontakt: Vendula Valentová | vendula.valentova@veolia.com
www.vodaproafriku.cz

Staňte se klášterníkem!
Každý celek tvoří soubor částí, proto i s malou pomocí  
dokážeme velké skutky.Prostřednictvím darovacího formu-
láře Darujme.cz můžete přispět libovolnou částkou na jed-
notlivé projekty. Nejen na obnovu kláštera, ale i na projekty, 
které pozitivně ovlivňují celý region Broumovsko i život jeho 
obyvatel.

Kontakt: klasternik@klasterbroumov.cz
vstuptedoklastera.cz

N O V I N K Y  N A Š I C H  Č L E N Ů

vinokutnahora.cz

1101 
první písemná zmínka o vinicích 
v Kutné Hoře v Malínském spisu 
Kosmovy kroniky

1735

2002

stavba kláštera svaté Voršily, 
sídla společnosti

založení vinařství

54,5 ha obnovených historických vinic 
v Kutné Hoře, jejím okolí a na Kuksu

24 % sdílených úvazků pro maminky s dětmi

2012 jediné certifikované vinařství Demeter 
v ČR a na Slovensku

2017 založení Green Heart – počátek výroby 
extraktů z bylin k ochraně vinic

100 % produkce vypěstováno a vyrobeno bi-
odynamickou cestou

100 000 lahví ročně 

200 privátních degustací v krásných prosto-
rách kláštera svaté Voršily za rok
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FlixBus se aktivně podílí na utváření  
budoucnosti udržitelné dopravy. Co patří  
mezi vaše hlavní aktivity v oblasti  
udržitelnosti?

FlixBus je v současné době největším 
evropským poskytovatelem dálkové 
autobusové přepravy a letos na jaře 
jsme spustili i první vlaková spojení  
v Německu. Z pozice takového doprav-
ce je v našem zájmu hledět daleko  
do budoucnosti a pracovat na tom,aby 
naše aktivity byly udržitelné. Naším  
posláním je poskytovat kvalitní a ce-
nově dostupné cestování pro všechny. 
První bod, který bych rád zmínil, je po-
měr ceny a výkonu. Abychom umožnili 
více lidem cestovat a mohli naši síť 
rozšiřovat i do dalších regionů, nabízí-
me v přepravě to, co je pro cestování 
skutečně důležité – pohodlná poloho-
vatelná sedadla, dostatek osobního 
prostoru i prostoru pro zavazadla, 
nejkvalitnější neomezenou Wi-Fi  
pro práci i volný čas. 

Jakékoliv další nadstandardní služ-
by, jako je další personál na palubě 
nebo občerstvení a sluchátka zdarma, 
považujeme za náklady navíc a jejich 
hodnota se musí promítnout do ceny 
jízdenek. Nabídneme vám místo toho 
milého a ochotného řidiče a svačinku si 
můžete přinést z domu, nebo zajít  
k našim spolupracujícím partnerům na 

menu za výhodnou cenu. Současně tak 
šetříme i obrovské množství odpadu 
z jednorázových plastů, jako jsou PET 
lahve nebo obaly ze sluchátek.

Z hlediska udržitelnosti je třeba i pravi-
delně obměňovat vozový park. Průměr-
ný věk autobusů v naší zelené flotile 
jsou 3 až 4 roky. Díky tomu můžeme 
zabezpečit dodržování nejvyšších bez-
pečnostních i ekologických standardů. 
Například letos v září si náš dopravní 
partner Umbrella Services převzal nové 
vozy značky VDL a nasadil je na linku  
z Prahy do Liberce. Tyto vozy verze 
Euro 6 jsou lehčí o 100 kg, mají sníženou 
spotřebu paliva o 3 % a i díky vylepše-
ným motorům DAF a nové automatické 
převodovce ZF Traxon produkují méně 
skleníkových plynů a jsou šetrnější vůči 
životnímu prostředí.

Autobusy FlixBus se staly jedním  
z nejekologičtějších druhů přepravy   
i díky vysokému využití jejich kapacity 
napříč Evropou a ve Spojených státech. 
Na základě průzkumů víme, že ti, kdo  
s námi cestují, ušetří ve srovnání  
s přepravou osobním automobilem 
80 % emisí CO2. Pomoci chránit životní 
prostředí ale může každý náš zákazník 
ještě více než jen tím, že si do autobusu 
sedne. Ve spolupráci s ClimatePartner 
nabízíme možnost individuální kompen-
zace dopadů cesty na životní prostředí.
 

PAVEL PROUZA, FlixBus

UDRŽITELNÁ DOPRAVA  
S FLIXBUSEM

A U T O B U S Y  F L I X B U S  N E L Z E  N A  S I L N I C I  P Ř E H L É D N O U T  D Í K Y  T Y P I C K É  Z E L E N É 

B A R V Ě .  M Á L O K T E R Ý  C E S T U J Í C Í  A L E  V Í ,  Ž E  P R O S A Z U J Í  I  Z E L E N O U  M O B I L I T U .  

O  U D R Ž I T E L N O S T I  V  D O P R A V Ě  S E  D O Č T E T E  V  R O Z H O V O R U  S  P A V L E M  P R O U Z O U , 

Ř E D I T E L E M  F L I X B U S U  P R O  Č E S K O U  R E P U B L I K U  A  S L O V E N S K O .

R O Z H O V O R
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Přibližte nám prosím, jak taková kompen-
zace probíhá a co je pro ni třeba udělat.  
Je tato aktivita u zákazníků oblíbená?
 
Jakmile si zákazník vybere konkrétní cestu  
a rezervuje ji, systém vypočítá individuální 
produkci emisí z této cesty a nabídne zákaz-
níkovi vykompenzovat tuto produkci příspěv-
kem ve výši 1–3 % ceny jízdenky na dobrou 
věc. Všechny příspěvky pak z FlixBusu putu-
jí na projekt organizace na ochranu ovzdu-
ší Atmosfair ve Rwandě nazvaný Energeticky 
efektivní sporáky, který je akreditován Orga-
nizací spojených národů a byl vyznamenán 
zlatým standardem. Díky těmto efektivním 
sporákům se na rwandském venkově spotře-
buje asi o 80 % méně dřeva ve srovnání s jinak 
velmi rozšířenými tradičními ohništi. Projekt 
pomáhá zachovat místní lesy – mimo jiné 
domov posledních horských goril na světě –  
a tím přispívá ke globální ochraně klimatu.
Možnost kompenzace cesty využívá asi 10 % 
zákazníků FlixBusu, v loňském roce více než  
4 miliony cestujících. Jsme za to rádi a moc 
jim děkujeme.

Co považujete za největší úspěchy poslední 
doby v odvětví zelené mobility?

Jednoznačně se jedná o testování plně elek-
trických autobusů pro dálkové cesty, čímž 
se zabýváme jako jediný dopravce na světě.  
Ačkoliv jsou pořizovací náklady e-busů nyní 
výrazně vyšší, jsme přesvědčeni, že inves-
tice do elektromobility se v dlouhodobém 
měřítku vyplatí jak naší společnosti, tak zá-
kazníkům i životnímu prostředí. Po pilotním 
projektu v dubnu, kdy jsme začali e-bus tes-
tovat ve Francii mezi městy Amiens a Paříží, 
jsme v říjnu nasadili druhý e-bus v Německu, 
na trase mezi Mannheimem a Frankfurtem. 
Německý elektrobus je navíc poháněný 100% 
čistou energií od GreenPeace Energy, která 
pochází z obnovitelných zdrojů. Podle studie 
Atmosfair ušetří během svého prvního roku 
provozu v porovnání s autobusem se spalo-
vacím motorem přibližně 82 tun CO2 z emisí 
vypouštěných do ovzduší.

Na jaké další aktivity v oblasti udržitelnosti 
se FlixBus v Česku zaměřuje? 

Jsme mezinárodní firma s kancelářemi  
ve 13 zemích v Evropě i USA. Součástí firemní 

O FlixBusu

FlixMobility je mladá společnost působící v oblasti dálkové dopravy, která skrze své značky FlixBus a FlixTrain  
nabízí pohodlný a ekologický způsob přepravy za dostupné ceny. FlixBus se aktivně podílí na utváření zelené  
budoucnosti v oblasti hromadné dopravy a důraz klade na udržitelnost a ekologickou mobilitu. Zelené autobusy 
jsou efektivní především, co se týče spotřeby paliva, a produkují extrémně nízké množství skleníkových plynů, čímž 
redukují znečištění ovzduší. Ve spolupráci s ClimatePartner nabízí možnost individuální kompenzace dopadů cesty 
na životní prostředí. V roce 2018 FlixBus jako první dopravce na světě nasadil na dálkové trasy dva elektrobusy,  
v Německu jej pohání GreenPeace Energy z obnovitelných zdrojů.

Díky unikátnímu obchodnímu modelu a inovativním technologiím se ze startupu rychle stala silná  
společnost s největší evropskou sítí dálkových meziměstských autobusů a v roce 2018 také prvními  
dálkovými vlakovými spoji. Od roku 2013 přepravila FlixMobility přes 100 milionů lidí a dala vznik tisícům 
nových pracovních míst v oblasti dopravy.

www.flixbus.cz

politiky je samozřejmě podpora rovných pra-
covních příležitostí pro muže a ženy i všech-
ny věkové kategorie. Ve FlixBusu v současné 
době pracuje celkem přes 1200 zaměstnanců, 
věkový rozptyl je 18 až 67 let a máme v týmu  
61 národností. Pro FlixBus CZ nyní pracu-
je téměř 30 lidí a skladba kolektivu je gen-
derově vyvážená. Vzhledem k motivačnímu 
ohodnocení práce profesionálního řidiče i za  
volantem zeleného autobusu čím dál častě-
ji potkáte ženy, a to nejen v České republice.

Letos jste se poprvé zapojili do Giving Tue-
sday, mezinárodního svátku dárcovství. 
Jak probíhala vaše aktivita?

Do Giving Tuesday jsme se letos jako FlixBus 
CZ zapojili poprvé, ale nebyli jsme si jistí, co 
se v rámci dne dárcovství očekává. Zamysle-
li jsme se tedy s kolegy nad tím, co považu-
jeme za nejcennější a o co se můžeme podě-
lit. Je to čas. Rozhodli jsme se proto věnovat 
náš den někomu, kdo společnost postrádá.  
A protože posláním FlixBusu je umožnit komu-
koliv cestovat, pozvali jsme na výlet ty, kdo 
nemají možnost cestovat a třeba ani nemají  
s kým. Spojili jsme se s pražským centrem El-
pida, které pomáhá seniorům a realizuje dlou-
hodobé projekty na podporu jejich aktivního 
života. V pátek 30. 11. jsme tedy zorganizova-
li výlet FlixBusem na adventní trhy do Českého 
Krumlova, kolegové si připravili zábavnou ko-
mentovanou procházku městem a spojili jsme 
to i s prohlídkou zámeckých prostor. Celá akce 
se skvěle vydařila a musím poděkovat všem 
účastníkům i centru Elpida za jejich vstřícnost 
a radost, se kterou nabídku přijali.

Jaký máte vy osobně vztah k udržitelnosti  
a k dárcovství? Máte například nějakou  
neziskovou organizaci, kterou podporujete?

Téma udržitelnosti je pro mě důležité v pra-
covním i osobním životě. Snažím se minimali-
zovat svůj dopad na životní prostředí ve všech 
ohledech a například nákupy spotřebního 
zboží, ale i oblečení, elektroniky atd. se sna-
žím realizovat opravdu svátečně. Je mi blízká 
podpora iniciativ s přímým dopadem na moje 
nejbližší prostředí, snažím se tedy podporovat 
aktivity v mém okolí – z poslední doby to byly 
například příspěvky na obědy pro děti a pod-
pora arcidiecézní charity.

Pavel Prouza, ředitel FlixBusu pro Českou republiku a Slovensko
FlixBus – Managing Director CZ/SK
BlaBlaCar – Country Manager CZ/SK
Socialbakers – Senior Product Marketing Manager
MUSTARD – Social Media Director for ŠKODA Auto
Linkedln: https://www.linkedin.com/in/pavelprouza  

Pavel Prouza, nyní Managing Director FlixBusu CZ, dříve Country 
Manager BlaBlaCaru pro ČR a SR. Klíčovou rolí se podílel na rozvoji 
sdílené ekonomiky v oblasti dopravy (spolujízda autem) u nás, 
v navazující činnosti pak v rámci FlixBusu posouvá možnosti a nabídku
tradiční autobusové dopravy směrem k moderním technologiím 
a online prostředí.
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PLOGGING ČESKO 
Z N ÁT E  P L O G G I N G ?  S E Z N A M T E  S E  S  N O V Ý M  F I T N E S S  T R E N D E M , 
K T E R Ý  K O M B I N U J E  P É Č I  O  Z D R A V Í  S  P É Č Í  O  Ž I V O T N Í  P R O S T Ř E D Í !

Česko se 15. září na World CleanUp Day zapojilo 
do úklidu okolí aktivněji než dřív – a to aktivitou 
zvanou plogging. Jde o jednoduchý sport, který 
kombinuje běhání a sbírání odpadků. Plogging 
se zrodil ve Švédsku v roce 2016 a okamžitě  
se rozběhl i do dalších států světa. V létě 2018 
přiběhl pod hlavičkou Asociace společen-
ské odpovědnosti ve spolupráci se společ-
ností Coca-Cola také do Česka. „Vnímáme,  
že znečištění planety a oceánů je aktuální 
problém, se kterým však každý z nás může něco 
udělat. Plogging se ze Švédska rychle rozšířil  
do ostatních zemí a stal se nejlepším fitness 
trendem roku 2018,“ uvádí Lucie Mádlová.  
 
Plogging spojuje pohyb, který je prospěšný pro 
naše tělo i mysl, s dobrou věcí a péčí o naši  
planetu. Nemusíte být perfektní běžec, každý kus  
a každý kilometr se počítá. Běžci i neběžci tak 
dávají tradičnímu tréninku nový rozměr a od-
padky při běhu vrací tam, kam patří – vytřídí  
je do recyklačních kontejnerů. A právě pro  
ploggery se v září konala na Facebooku Asociace  
společenské odpovědnosti soutěž o dva páry 
tenisek Adidas UltraBoost Parley vyrobených  
z recyklovaného plastu posbíraného na plážích 
a pobřežích oceánů. 

ve spolupráci s:

R E P O R TÁ Ž

WEEF

Začněte u sebe aneb 4 změny, 
které nezabolí a pomohou 
nám a planetě.
 

S tou záchranou planety se nám tu roztrhl pytel, že? Víte, je to jeden z trendů, 
který mě neotravuje, ba naopak. Dlouhou dobu jsme měli klapky na očích nebo 
prostě jen nedohlédli za kopce, kde příroda začala reagovat na naše činy. A tak 
teď stojíme před důsledky. Stojíme před situací, kdy se každý musíme chytnout  
za nos a říct si, co děláme pro to, aby se nám na naší planetě nejen lépe dýchalo. 

Nechci na vás tlačit, bavit se tu o hrůzostrašných číslech, o predikci budoucnosti  
a o tom, že pokud nezměníme směr, kterým se my lidé ubíráme, dožene nás to. Místo 
toho bych vás chtěla inspirovat k tomu, proč nad tím vším povykem nemávnout rukou 
a co málo můžeme změnit, abychom v tomto směru neměli černé svědomí.

Ú VA H A

„V rámci projektu World Without Waste Coca-Cola  
dlouhodobě pracuje na lepší recyklovatelnosti  
obalů, zefektivnění systému jejich třídění 
nebo obnově vody. Kromě toho podporujeme 
i sympatické komunitní projekty, které mohou  
pomáhat hned a jednoduše. Proto se nám líbí 
plogging: pokud zapojíme sbírání a třídění od-
padků do svých denních aktivit, jako je běhání 
nebo i procházka, výsledky se na našem okolí 
brzy projeví,“ říká Kateřina Eliášová, manažerka 
komunikace Coca-Cola Česká republika  
a Slovensko.
 
Do iniciativy se zapojili mezi prvními  
zaměstnanci Velvyslanectví Švédska v České 
republice, tedy zástupci země, ze které plogging  
pochází. „Plogging vám dá skvělou příležitost  
udělat něco dobrého pro sebe a zároveň  
udělat něco pro ostatní. Navíc je to legrace,  
ploggovat s přáteli nebo v partě,” říká  
velvyslankyně Švédska v Česku Viktoria Li.
 
www.ploggingcesko.cz



3 4 3 5L I S T Í L I S T Í

 
Neplýtvejme 

Zdroje nejsou neomezené. Nedávno jsem jela metrem a viděla na jednom  
z bannerů reklamu na vodu. Konkrétně reklamu na investici do tohoto základního  
zdroje, kterého na naší planetě ubývá. Tedy, ono je tu vody až až, ale čím dál tím 
méně té pitné a ničím neposkvrněné. Voda je mimo jiné potřebná pro většinu 
potravin, které naše tělo potřebuje k životu. Těmi se stejně jako vodou v dneš-
ní době zbytečně plýtvá. Vezměte si, kolik vody denně spotřebujeme? Na co vše  
ji potřebujeme? Kolik času strávíme ve sprše? V tomhle případě stojí za to  
zamyslet se, jak ušetřit. A to nejen vodu, ale i peníze. Jde to krásně ruku v ruce. 
Můžete kupříkladu na sprchu přikoupit tzv. perlátor, který umí ušetřit kolem  
31 000 litrů vody, 66 % energie na její ohřev a taky částku na účtu. A nebojte, 
stále se vysprchujete na jedničku. Stejně tak můžete ušetřit v případě jídla.  
Třetina všeho vyprodukovaného jídla na světě se vyhodí, nebo znehodnotí.  
Přitom stačí jen trochu plánovat anebo nechtít zbytečně víc, než je třeba.
  

Říkejme NE

Méně je podle mě více, na což jsem přišla až postupem času. Společně s tím 
jsem taky do svého života přestala přijímat věci, které jednoduše nepotřebuji, 
nebo nechci. Jenže ono není vždy lehké odmítnout. Především, když je daná věc 
zadarmo. Klasickým scénářem je výstup z metra. Ať už se tam rozdávají zdarma 
sušenky nebo propisky a bločky s volebním heslem, jelikož je to zadarmo, hodně 
lidí po nich bezmyšlenkovitě sáhne. Přitom je třeba ani nepotřebuje. Prostě je to 
zvyk. Zvyk, který ale opět plní tento svět nesmysly a vaši domácnost jak by smet.  
Naučit se říkat NE je podle mne jedním ze základních předpokladů zdravě fungující  
společnosti. Ono není potřeba bavit se jen o věcech, ale i o lidech, pracovních  
nabídkách nebo třeba alkoholu. Nebojme se říkat, co opravdu chceme.  
Nebojme se věřit v sebe a nebojme se odmítnutí. Ve výsledku se bude na naší 
planetě, která za to bude jedině ráda, pohybovat víc spokojených lidí.

Veronika Šubrtová  
alias Weef, travel blogerka
 
Travel blogerka a youtuber-
ka, která žije heslem „Míň 
věcí, víc zážitků“. Potřeba 
vlastnit méně se postup-
ně prolíná i do produkce 
odpadu, který se Veronika 
snaží eliminovat a nachá-
zet více eco-friendly alter-
nativy. Poslední tři roky žila 
v batohu a kufru díky mož-
nostem internetu a trendu 
digitálního nomádství. Ve-
ronika má za cíl probudit  
v mladých lidech touhu 
více cestovat a chovat  
se šetrněji k přírodě.

www.weefsworld.eu

Předcházejme odpadu 

Všimli jste si někdy, že většina nabízených potravin v supermarketu vlastně  
nejsou potraviny? Většinu nabídky tvoří cosi, co se jako potravina tváří, anebo 
obaly. Ty jsou samozřejmě v určitých případech nezbytnou součástí produktu, 
má-li přežít cestu k zákazníkovi nebo vydržet v ledničce dobu delší než pár dní.  
Ne vždy je ale třeba. Obaly se staly z velké části také marketingovou plochou anebo 
nafouklým prostorem, který je sotva z poloviny zaplněn samotnou potravinou.  
V současné chvíli se nejvíce v souvislosti s životním prostředím haní plast. Plast 
se ukázal v mnohých ohledech na začátku svého vzniku jako ten nejlepší parťák. 
Je lehký, jednoduše recyklovatelný a umožňuje lidem být zase o krok víc v poho-
dě. Pohodlnost hraje vlastně ve všech bodech, o kterých se bavíme, značnou roli.  
Z té se nám totiž nechce ustupovat. A tak si koupíme jídlo s sebou a po 15 minutách, 
kdy ho spořádáme, po nás zůstane několik kusů plastu, které mají životnost  
100 let. Pokud se nezrecykluje, tak se spálí, skončí na skládce anebo mimo  
odpadkový koš kdesi v přírodě či v moři. Na začátku totiž člověk nepočítal se vším.  
Nepočítal s leností a nevědomostí. Odpad tak zůstává pohozený v parcích, na plážích  
a je pak součástí života těch, kteří se o něj neprosili. 

A tak opět stojíme před otázkou, co můžeme změnit my? Zkusme třeba nakupovat 
více věcí bez obalu. Základní potraviny jako ovoce a zeleninu můžete nakoupit tak, 
že nesáhnete po plastovém sáčku v supermarketu, ale vezmete si svůj vlastní pyt-
lík, který si buď koupíte, nebo vyrobíte. Stačí ho jen nosit s sebou pohozený v bato-
hu, kabelce. Stejně tak tomu může být v případě nákupu luštěnin, těstovin, ořechů 
a tak podobně. Supermarkety na nákup do vlastní nádoby nebo pytlíku nemyslí. 
Jsou ale i tací, kteří se snaží jít bezobalovému nákupu naproti. Zkuste zalovit, zda 
se ve vašem městě nachází bezobalový obchod. Většinou neprodává jen potravi-
ny, ale třeba i mycí prostředky a spoustu dalších pomocníků pro život bez obalu.  
V tomto případě pomůžeme nejen planetě, ale i sobě. Najednou se v lednič-
ce budou více hromadit opravdové potraviny, které jsou čerstvé a kvalitní. Naše 
domácnost přestane být plná chemie a produktů, které lidskému tělu více škodí,  
než jsou k užitku, a my tak budeme zdravější.

Nakupujme vědomě

Co si budeme, doba tepe, je rychlejší, všichni všechno chtějí hned. Bohužel v sou-
vislosti s tím se na trhu kvalita věcí snižuje. Jsme zvyklí rozbitou věc nahradit věcí 
novou, aniž bychom se pokusili o její opravu. No a především chceme hodně zába-
vy za málo peněz. Samozřejmě to samé chce i samotný výrobce, a tak se většina 
věcí vyrábí v zemích třetího světa, kde jsou náklady nejmenší, a byznys tak vzkvé-
tá. Tento směr ale není dle mého názoru dlouhodobě udržitelný. Prostor plníme 
věcmi, které jsou nekvalitní, na jejichž výrobu bylo spotřebováno nespočet zdro-
jů, energie a tyto věci nakonec končí v odpadních koších, na skládkách, ve spa-
lovnách. Končí ale také v našich domácnostech, kde sice po určitou dobu plní svůj 
účel, ale po čase kratším, než jsme čekali, službu vypoví. Znáte tu větu, nejsem tak 
bohatý, abych si mohl kupovat levné věci? Ta to vlastně pěkně vystihuje.
 
Co ale dělat jinak, abychom nepodporovali tenhle ne moc sympatický koloběh? 
Základem je rozhlédnout se a začít vnímat prostor kolem nás. Začít vnímat smysl 
věcí, které nás obklopují. Opravdu je potřebujeme? A pokud ano, je to přesně to, 
co hledáme? Je to dost kvalitní? Vydrží s námi produkt delší dobu? Nejdůležitější 
je nebýt ovcí, která slepě následuje dav mířící k regálu se slevou a je otrokem mar-
ketingu, ale mít ke koupi daných věcí důvod. Já osobně jsem se za poslední roky 
začala zároveň mnohem víc zajímat o to, odkud daná věc pochází a jak a kým byla 
vyrobena. Každá naše volba, každá naše koupě rozhoduje o tom, jak bude trh vy-
padat. I my, nejen výrobce, ovlivňujeme trh. Pokud tedy nejsme spokojeni s tím, 
co právě teď nabízí, chtějme víc. Ne víc co do množství, ale do kvality. Díky tomu 
ušetříme čas i peníze a v prostoru bude míň nesmyslů a věcí, které ve skutečnos-
ti nikdo nepotřebuje.

Až 500 novorozenců ročně je v České republice odloženo nebo odebráno  
již v porodnici. Z ní pak míří do pěstounské péče, k adoptivním rodičům  
nebo do kojeneckého ústavu bez zpráv o tom, jak se narodili a co zažili  
na začátku života. Aby jejich hledání vlastní identity jednou bylo jednodušší,  
daruje projekt Život v kufříku Nadačního fondu La Vida Loca těmto dětem 
kufříky, které zdravotní sestry plní vzpomínkami na období v porodnici  
a dávají jim znát, že byly milovány, i když nebyly se svými biologickými rodiči. 
Život v kufříku spolupracuje se 32 porodnicemi po celé ČR a má ambice růst 
dál. V preventivním programu Život a já navíc školí děti v tématu rodičovství 
dříve, než je zaskočí v reálném životě. 
 
Kontakt: Martina Opava | nflavida@gmail.com
www.zivotvkufriku.cz

N A D A Č N Í  F O N D  L A  V I D A  L O C A 
Ž I V O T  V  K U F Ř Í K U



V R A C Í M E  1 0 0  %
Z I S K U  R E G I O N U  
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S O C I Á L N Í 
P O D N I K Á N Í
J a k o  s o c i á l n í  f i r m a  p ř i s p í v á m e

z a m ě s t n á v á n í m  l i d í  s e  z n e v ý h o d n ě n í m  k  l e p š í
s p o l e č n o s t i .  J s m e  z a t í m  j e d i n o u  

t i s k á r n o u  –  s o c i á l n í  f i r m o u  v  Č R .

Asociace společenské odpovědnosti (A-CSR) je největší iniciativou společenské odpovědnosti 
(CSR) a Cílů udržitelného rozvoje (SDGs) v Česku.

V rámci své unikátní vize tvoří největší CSR platformu u nás. Hájí zájmy 260+ členů  
z řad korporátního, neziskového, vzdělávacího i veřejného sektoru s cílem zvýšit  

jejich potenciál a kompetence v oblasti CSR a SDGs.

Prostřednictvím aktivního dialogu se státem A-CSR významně ovlivňuje  
a vytváří CSR politiku a agendu udržitelného rozvoje v Česku.

Od roku 2017 uděluje prestižní Ceny SDGs, unikátní ocenění za naplňování globálních cílů 
od OSN v Česku. Jako národní ambasador od roku 2016 zastřešuje významný mezinárodní 

svátek dárcovství, Giving Tuesday, a rozvíjí tak kulturu dárcovství v Česku.

Ve spolupráci se svými členy do Česka přináší další globální iniciativy,  
jako například Plogging Česko, ecofriendly aktivitu kombinující běh a sbírání odpadků.

Jako národní partner United Nations Global Compact do Česka přináší globální know-how 
největší platformy udržitelného podnikání na světě pod OSN. Ve spolupráci s členskými 
organizacemi a partnery tak transformuje celosvětové strategie do lokálních projektů.

Všechny aktivity jsou možné jen díky členským příspěvkům, které jsou hlavním zdrojem 
našeho financování. Děkujeme proto všem členům, kteří naši činnost podporují.  

Pokud i vy fandíte spolupráci napříč soukromým, neziskovým, vzdělávacím a veřejným 
sektorem, staňte se členy a pomozte nám dále rozvíjet společenskou odpovědnost 

a udržitelný rozvoj v Česku. 
 

Děkujeme a těšíme se na spolupráci!

Hlavní výhody pro naše členy:

. Publicita na našem webu, sociálních sítích, newsletteru a během našich akcí . Nové kontakty a možnost spolupráce na projektech napříč naší členskou komunitou. Možnost aktivně se účastnit našich členských akcí a spoluvytvářet je. Podpora a inspirace během vytváření a hodnocení vlastních CSR strategií

Chcete se dozvědět více? 

Napište nám na info@a-csr.cz. 

Staňte se naším členem  
a podpořte tak spolupráci  
mezi sektory v Česku



www.spolecenskaodpovednost.cz

www.spolecenskaodpovednost.cz

